
 “عهد ما” این یک نماهنگ متفاوت است

ایران جزو کشورهای برتر جهان 
در تکنولوژی سدسازی است

تبیین هنجار اجتماعی حجاب 
نیازمند فعالیت فرهنگی است

احکام متناسب با جرم در پرونده های 
مرتبط با حجاب صادر شود
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باز هم غافلگیر شدند!

رضا صالحی پژوه

سرمقاله

1543

هفته طراحی گرافیک ایران در 
خانه هنرمندان برگزار می شود

خانه دار شدن آرزویی بزرگ 
برای مستاجران

آثار تاریخی سیستان و بلوچستان 
در آغوش پر فشار سیل

بیماران خاص از حمایت های 
دارویی ویژه بهره مند شدند

چرا استراتژیست نظام سال 1403 را سال 
»جهش تولید و مشارکت مردم« نام نهاد؟
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 بسکتبال قادر به جذب مربی خارجی
 2 هزار دلاری نیست

3

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: لازم است دولت آمریکا ضمن پایبندی به تعهدات 
حقوق بشری خود، آزادی بیان و تجمع دانشجویان و اساتید دانشگاه را تضمین کند و به 
مطالبات و حقوق قانونی آن ها احترام بگزارد.ناصر کنعان اظهار کرد: با ایجاد فضای خفقان 
و خاموش کردن معترضان، نقش حمایتی دولت آمریکا از نسل کشی فلسطینیان توسط 

رژیم صهیونیستی پاک نخواهد شد.
گزارش ها از بازداشت بیش از 100 معترض حامی فلسطین در هفته گذشته در 
دانشگاه کلمبیای آمریکا و دست کم 45 نفر در روز دوشنبه 22 آوریل در دانشگاه ییل 

آمریکا حکایت دارند. بر اساس اعلام پلیس ایالت کنتیکت که دانشگاه ییل در آن واقع 
است، این افراد پس از آنکه پلیس دانشگاه دستور توقف اعتراض ها در حمایت از فلسطین 
را صادر کرد، بازداشت شدند.بعد از عملیات موسوم به »طوفان الاقصی« در روز 7 اکتبر و 
آغاز جنگ غزه که به بروز فاجعه های انسانی مختلف علیه فلسطینی ها منجر شده است، 
حمایت از آرمان فلسطین در بسیاری از دانشگاه های آمریکا بالا گرفته است. بروز این 
اتفاق در کشوری که دولت او اصلی ترین حامی جنایت های اسرائیل در غزه بوده است، 

مسئله ای به شدت قابل توجه و نیازمند تحلیل است.

آمریکا به مطالبات قانونی دانشجویان احترام بگزارد

در غیاب سیل برُها؛

سیل سیستان را برد و آب باران به دریا ریخت!
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رهبر معظم انقلاب:

  با جهش تولید جیب و دست 
کارگر پرُ می شود

6

ت وطن
آتلیه یاقو
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 trade exchange
 at $4b in Q1

2024

  سرویس اقتصادی
رشد بیش از دو برابری قیمت کاکائو در یک 
بازه زمانی ۱۲ ماهه موجب شد تا تجار کمتر به 
سمت تجارت این ماده غذایی روند و اکنون 
تولیدکنندگان فرآورده های کاکائو با مشکل 

مواجه شدند.
مدتی است که قیمت جهانی کاکائو روند 
صعودی به خود گرفته است و این مساله موجب 
شده است تا پایگاه های خبری بین المللی نسبت 

به این نوسانات واکنش نشان دهند.
ً در گزارشی نوشت افزایش   بلومبرگ اخیرا
قیمت جهانی کاکائو، مذاق تولیدکنندگان و 
علاقمندان شکلات را تلخ کرده است بررسی ها از 
رشد بیش از ۶ برابری قیمت جهانی کاکائو حکایت 
دارد؛ موضوعی که می تواند صنعت شکلات سازی 
دنیا را تحت تأثیر قرار دهد. در اوایل ماه مارس، 
بازارهای جهانی شاهد رشد بیش از دو برابری 
قیمت کاکائو در یک بازه زمانی ۱۲ ماهه شدند و 
جهش بی سابقه قیمت ها بسیاری از سفته بازان را 
با تردیدهایی روبرو کرد. اکنون بازرگانان نگران 
هستند که تولیدکنندگان وارد یک عقب نشینی 
طولانی مدت شده باشند و دیگر سراغ محصولات 

کاکائو نروند. 
رزان لذت  جهان برای دهه ها از شکلات ا
می برد؛ درختان پیرتر شدند و آفات محصول در 
کشورهای غرب آفریقا، شایع شد. وضعیت آب و 
هوایی نامناسب در کشورهای ساحل عاج و غنا که 
تقریباً نیمی از سهم بازار جهانی کاکائو را دارند نیز 

کاهش تولید این محصول را تسریع کرد. همه این 
عوامل دست به دست هم داد تا قیمت کاکائو، رشد 
بی سابقه ای را تجربه کند و کام تولید کنندگان و 

مصرف کنندگان تلخ شود.
لمللی کاکائو   بر اساس آنچه سازمان بین ا
)ICCO( برآورد کرده، میزان تولید کاکائو در 
سال ۲۰۲۴ از میزان تقاضای آن عقب می افتد و 
بر این اساس برآورد می شود که تولید کاکائو با 

کسری ۳۷۴ هزار تنی روبرو خواهد شد. 
در همین زمینه تریستان فلچر، تحلیگر بازار 
کالا به بلومبرگ اعلام کرد که زخم های این بحران 
ممکن است برای مدت طولانی در نوسانات بازار 

کاکائو قابل مشاهده باشد.
 به گفته او برخی فعالان بازار، سوداگرانه با 
سرعت بیشتری وارد می شوند و به سرعت نیز این 
بازار را ترک می کنند؛ موضوعی که به بی نظمی 
این بازار می افزاید و این، بدان معناست که بازارها 
به احتمال زیاد، تشدید نوسان را تجربه می کنند.

  سرویس اقتصادی
بلومبرگ با ابراز “بازار نفت در زمان حاضر شدیداً 
به هرگونه کاهش عرضه حساس است.”، نوشت: 
دولت آمریکا از ترس افزایش قیمت نفت تحریم های 
جدید کنگره علیه نفت ایران را اجرا نخواهد کرد.

لایحه ای که جو بایدن را مجبور کرده است 
تحریم ها علیه نفت خام ایران را افزایش دهد در 
این هفته به قانون تبدیل می شود، اما انتظار نمی رود 
رئیس جمهور آمریکا به این زودی ها از قدرت های 
جدید خود استفاده کند. این تحریم ها در پایان هفته 
گذشته از سوی مجلس نمایندگان آمریکا به تلافی 
پاسخ موشکی ایران به رژیم صهیونیستی ارائه شد. 
این نمایندگان به روی کاغذ متعهد شده اند دامنه 
تحریم های صادرات نفت خام ایران را با گسترش 
آن به بنادر، نفتکش ها و پالایشگاه های خارجی 
دخیل در تجارت نفت این کشور، بیشتر کنند. اما 
تحلیلگران بازار نفت عقیده دارند بایدن تمایلی 
به هر اقدامی که باعث افزایش قیمت نفت خام 
یا بنزین شود ندارد. برخی متخصصان می گویند 
بایدن احتمالاً  معافیت هایی برای این تحریم ها در 
نظر می گیرد و آنها را به طور قطعی اجرایی نخواهد 
کرد. این شرایط تا حدی مشابه وضعیتی است که 
دولت بایدن با روسیه و حمله این کشور به اوکراین 
داشت، کاخ سفید تحریم هایی علیه روسیه وضع و 
تلاش کرده است درآمد این کشور را محدود کند، 
اما از طرف دیگر اجازه ادامه صادرات نفت این کشور 
را هم داد تا عرضه جهانی مختل نشود و تورم بیش 
از پیش افزایش پیدا نکند. این ملاحظات در سالی 

لحاظ می شود که انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
در پیش است. آمریکا حتی اجازه ادامه صادرات 
نفت ونزوئلا را با وجود تمدید تحریم ها علیه این 
کشور داده است. بسیاری عقیده دارند تاجران نفت 
اهمیتی به این تحریم های جدید نمی دهند چون 
مطمئنند دولت بایدن معافیت هایی برای ادامه 
صادرات نفت ایران معرفی می کند مثل کاری که 
با نفت روسیه انجام داد. شورای امنیت ملی کاخ 
سفید هنوز در مورد این تحریم ها اظهارنظری 
نکرده است. دولت در حال بررسی این قانون است 
ولی انتظار نمی رود تأثیر چندانی بر بازار نفت تا 
قبل از پاییز داشته باشد. بازار نفت در زمان حاضر 
شدیداً به هرگونه کاهش عرضه حساس است. 
قیمت نفت خام برنت در اوایل آوریل از 9۲ دلار 
در هر بشکه گذشت، یعنی بالاترین رقم طی ۶ ماه 
گذشته و این افزایش قیمت در بحبوحه تقاضای 
بالای جهانی و ادامه طرح کاهش تولید اوپک و 

متحدانش صورت گرفت. 

بلومبرگ:
تحریمهایجدیدآمریکاعلیهایرانرویکاغذمیماند

سرمقاله

کاکائومعضلجهانیشد!

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

باز هم غافلگیر شدند!

 رضاصالحیپژوه
بازهم غافلگیر شدند، در حالی که از روزهای قبل هشدار های رنگی به اندازه 

یک جعبه مداد رنگی از نارنجی و زرد تا قرمز و زرشکی صادر شده بود.
ابری بر سر شهر آمد، بارید و خیابانی را آب گرفت، مدیران هم غافلگیر شدند. 
مردم هم مبهوت، شاهد روان آب هایی بودند که زندگیشان را نشانه گرفته بود.

این وضعیت این روزهای اصفهان است، در بخش شمالی و شرق استان.
بارش های رگباری باران و تگرگ در مناطق شمال و شرق استان باعث فعال 
شدن رودخانه های فصلی و ورود رواناب و جریان سیلابی به مسیر جاده ها و 
آب گرفتگی در محور بزرگراه نائین - اردستان - کاشان در محدوده مهراندوی 
ظفرقند شهرستان اردستان، محور کسوج اردستان - کاشان، زیرگذر زواره و 
کندی تردد شد. در قمصر نیر به همین منوال، ال شدن رودخانه حیدر کاشان 
نیز باعث جریان یافتن رواناب و سیلاب و آب گرفتگی در مناطق دو، سه و چهار 
شهر کاشان، آب گرفتگی در منطقه فین، بلوار امام رضا، بالادست مسکن مهر، 
محور خرم دشت روستاهای دره، یزدل و جوینان، شهرک صنعتی جعفرآباد، 
محور فرودگاه کاشان و آب گرفتگی جاده ابوزید آباد شهرستان آران و بیدگل شد.
آب گرفتگی و بارش های رگباری در روستای ارور، گردنه ملااحمد و 
گردنه زنجیرگاه شهرستان نائین نیز باعث آب گرفتگی معابر روستا و دو منزل 

مسکونی شد.
و این یک بخش از تابلو مدیریتی بحران زده ای است که قرار است بحران را 

مدیریت کند و به مقابله با آن  بپردازد.
حالا تصور کنید برای سفر بین شهری برنامه ریزی کرده اید به طوری که 
سر ساعت خودتان را از شهر مبدا به شهر مقصد برسانید، در میان راه با چنین 

وضعیتی مواجه می شوید.
یا این که در محیطی روستای، یک کشاورز بخشی از ابزار و ادوات خود و یا 
بخشی از محصول خود را در منزل و یا حتی محیطی غیر از آن مانند انبار یا سوله 
جمع کرده تا بتواند سر وقت آن را بفروشد، و یا پدری در این وضعیت نگران کننده 
اقتصادی بخشی از جهیزیه دخترش را تهیه کرده و آن را در گوشه ای نگهداری 
می کند، ولی با یک رخداد ساده شهر را آب می گیرد و دسترنج چند ساله اش 

یک باره به آب می رود.
در این شرایط این نکته را هم تصور کنید که مسئولان پی در پی بگویند 

غافلگیر شدیم، آیا می توانید این توجیه را قبول کنید؟
هشدار های مربوطه روزهای قبل از بارش ها برای این صادر می شود که 
مسئولان هوشیار باشند و برای خطرات احتمالی چاره اندیشی کنند، و الا نهایت 
چاره اندیشی مردم برای مقابله با بارش ها به دنبال این هشدارها می تواند همراه 

داشتن یا نداشتن یک چتر باشد.
در حالی که چاره اندیشی مسئولان حد اقل می تواند از ورود روان آب ها به 
زیر ساخت شهرها جلوگیری کند و این چاره اندیشی مسئولانه یعنی جلوگیری 

از میلیاردها تومان خسارت به شهروندان.

 سرویس اقتصادی

رهبر انقلاب با تاکید بر اینکه رکن جهش تولید کارگر 
است، گفتند: با جهش تولید کشور و آحاد مردم ثروتمند 

می شوند و جیب و دست کارگر پر می شود.
جمعی از کارگران سراسر کشور در دومین ماه از سال »جهش 
تولید با مشارکت مردم« و به مناسبت هفته کار و کارگر، دیروز 
چهارشنبه - پنجم اردیبهشت ۱۴۰۳ - در حسینیه امام خمینی 
)ره( با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی دیدار کردند. 
رهبر انقلاب در این دیدار اظهار داشتند: رکن جهش تولید کارگر 
است؛ با جهش تولید کشور و آحاد مردم ثروتمند می شوند و 
جیب و دست کارگر پر می شود. آیت الله خامنه ای افزودند: 
تبیین زمینه های حضور و مشارکت مردم در تولید وظیفه مهم 
مسئولان است. ایشان با اشاره به اینکه هدف از تحریم در تنگنا 
گذاشتن نظام جمهوری اسلامی است تا از خطوط استعماری و 
استکباری آنها تبعیت کند، تصریح کردند: معلوم است که نظام 
اسلامی، غیرت اسلامی و ملت بزرگ و با سابقه اسلامی محال 
است که تسلیم چنین زورگویی شود. رهبر انقلاب ادامه دادند: 
یک ملت زنده از دشمنی دشمن هم برای خود فرصت درست 
می کند، نمونه بارز آن در بخش تسلیحات است. در بخش های 
دیگر هم از دل فشارها پیشرفت های بزرگی به دست آمده است. 
حضرت آیت الله خامنه ای بیان داشتند: تحریم ها ملت ایران را 
از پا در نمی آورد چون دل به کمک خارج از مرزها نبسته  است. 

این روحیه را باید تقویت کرد.
ایشان تصریح کردند: ملت ایران استحکام خود را باید در کار 

و عمل و اتحاد ملی نشان دهد.
   تامین امنیت شغلی کارگران از وظایف مسئولان 

است
رهبر انقلاب در ادامه با تاکید بر اینکه امنیت شغلی اطمینان 
کارگر به آینده شغلی خود و از وظایف مسئولان است، یادآورشدند: 
در دوره ای مبتلا به تعطیلی کارخانه های بزرگ شدیم، به همت 
مسئولان در این یکی دوساله خیلی از کارگاه های تعطیل شده 
راه افتاد و این کار باید ادامه پیدا کند. حضرت آیت الله خامنه 
ای با بیان اینکه از زحمات جامعه کارگری صمیمانه متشکرم، 
گفتند: کشورها و فرهنگ های مختلف، همه، روز کارگر دارند 
لکن نگاه دنیای مادی به کارگر با نگاه اسلام متفاوت است.  ایشان 
افزودند: نگاه دنیای مادی به کارگر، نگاه ابزاری است، مثل پیچ 
و مهره، مثل خود ماشین. اسلام این جور نیست. اسلام نگاهش 
به کارگر و ارزشی که برای کارگر قائل است، ناشی است از ارزشی 
که برای کار قائل است. عمل، عمل. اسلام برای عمل ارزش ذاتی 
قائل است. رهبر معظم انقلاب تصریح کردند: خیلی از این جهت 
بنده خرسندم که این هفته  کارگری وجود دارد تا ما بتوانیم در این 
هفته با جمع کارگران مواجه شویم، یک تشکر زبانی اقلاً بکنیم. 
حضرت آیت الله خامنه ای اضافه کردند: تشکر زبانی البته کافی 
نیست. لکن لازم است. بنده صمیمانه تشکر می کنم از زحمات 
کارگرانمان، از نجابت کارگران، از همت کارگران و ان شاءالله 
پیشرفت جامعه  کارگری.  ایشان ارزش کارگر در اسلام را یک 
ارزش ذاتی دانستند و گفتند: جامعه ای که در آن کار وجود 
داشته باشد، قدرت و قوت آن افزایش پیدا خواهد کرد. رهبر 
انقلاب اظهار داشتند: اسلام برای عمل ارزش ذاتی قائل است. 
این تعبیرات “عمل صالح” که در قرآن هست و در روایات متعدد 
انواع تعبیرات و تمجیدهایی که از عمل هست، مراد فقط نماز و 
روزه که نیست. عمل یعنی همه جور عملی. هم عملی که انسان 
می کند برای به عنوان عبادت، هم عملی که انسان می کند برای 
آوردن نان حلال در سفره. حضرت آیت الله خامنه ای ادامه دادند: 
»من یعمل یزداد قوةً« جامعه ای که در آن کار وجود داشته باشد 
و عمل انجام بگیرد در او، قدرت و قوّت آن جامعه افزایش پیدا 
خواهد کرد. »و من یقصر فی العمل یزداد فترةً« آن جامعه ای و 
آن فردی که در عمل کوتاهی بکند، سستی او روز به روز بیشتر 
خواهد شد. عمل، قوّت ایجاد می کند، هم در فرد، هم در جامعه. 
عمل این است. ایشان با اشاره به اینکه عمل در اسلام ارزش 
ذاتی دارد. چه کسی این عمل را انجام می دهد؟ شما؛ کارگر. 
پس کارگر ارزش ذاتی دارد. رهبر انقلاب کارگر و کارآفرین را دو 
همکار در خط مقدم نبرد اقتصادی دانستند و خاطرنشان کردند: 
اگر مردم وارد میدان اقتصاد بشوند تولید جهش پیدا می کند، 
وقتی تولید جهش پیدا کند، کشور و آحاد مردم ثروتمند می 
شوند. حضرت آیت الله خامنه ای اظهار داشتند: ما در شعار سال 
این چندساله، روی نقطه های حساس اقتصادی تکیه کردیم. 

امسال هم گفتیم جهش تولید، نه افزایش تولید، جهش! جهش 
چه جوری حاصل می شود؟ با مشارکت مردم. بنده عقیده  راسخ 
دارم، نظر کارشناسان ما هم همه  همین است، اگر که مردم وارد 
میدان اقتصاد بشوند، وارد میدان تولید بخصوص اگر بشوند، تولید 
جهش پیدا می کند.  ایشان ادامه دادند: تولید که جهش پیدا کرد، 
کشور ثروتمند می شود، آحاد مردم ثروتمند می شوند، کارگر 
جیبش پر می شود، دست کارگر پر می شود، اشتغال افزایش 
پیدا می کند، بیکاری کم می شود و مشکلات فراوان کارگری 
و اقتصادی در کشور از بین می رود. رهبر انقلاب در ادامه تاکید 
کردند: یک کارگر ماهر و با روحیه و پرانگیزه نقشش در جهش 
تولید غیرقابل انکار است. کارگر و کارآفرین دو همکارند در خط 
مقدّم نبرد اقتصادی؛ امروز ما دچار یک نبرد اقتصادی هستیم 
دیگر، جنگ اقتصادی است. این جنگ هم مثل جنگ هشت 
ساله  اول انقلاب جنگ تحمیلی است. حضرت آیت الله خامنه ای 
اضافه کردند: آمریکا یک جور، کشورهای همراه آمریکا یک جور، 
دارند با ایران اسلامی و جمهوری اسلامی در واقع می جنگند. 
در این جنگ اقتصادی که ما داریم خط مقدّم و جبهه  جلویی 

خط متعلّق به کارگر و کارآفرین است.
   امنیت شغلی یکی از مهم ترین نیازهای جامعه  

کارگری است
ایشان در ادامه سخنانشان در جمع کارگران بیان داشتند: 
بهبود حال جامعه  کارگری تأثیر بزرگی در بهبود حال کل جامعه 
دارد و امنیت شغلی یکی از مهم ترین نیازهای جامعه  کارگری 
است. رهبر انقلاب گفتند: ما آنطور که حالا به من گزارش کردند 
در حدود ۱۴ میلیون کارگر داریم که اگر با خانواده هایشان حساب 
کنیم بیش از ۴۰ میلیون، چهل و چند میلیون انسان می شوند. 
خب چهل و چند میلیون یعنی نصف جمعیت کشور. اگر تلاشی 
انجام بگیرد، کاری انجام بگیرد که حال جامعه  کارگری خوب 
بشود این معنایش این است که حال نصف جامعه  کشور خوب 
شده است. حضرت آیت الله خامنه ای بیان داشتند: یکی از 
مهم ترین نیازهای جامعه  کارگری مساله امنیت شغلی است. 
این کارگری که حالا با قناعت با نجابت مشغول کارش است 
لااقل بداند که آینده  شغلی اش تضمین شده است. مشکلی 
برایش پیش نمی آید. ایشان نکته  دیگر را مساله بیمه ها دانستند 
و گفتند: سیاست های کلیّ تأمین اجتماعی که شامل کارگر و 
غیرکارگر می شوند اینها مدت ها پیش ابلاغ شده منتها تا حالا 

کارهایی که باید انجام بگیرد درست کامل انجام نشده است.
   رهبر انقلاب خطاب به کارگران: کار را امانت بدانید 

و آن را متقن انجام دهید
رهبر انقلاب اظهار داشتند: من توصیه  جدی ام به جامعه  
کارگری این است. شما بدانید دارید ارزش آفرینی می کنید. 
مساله فقط این نیست که کار می کنیم، نان حلال سر سفره 

می بریم، این هست البته اما فقط این نیست. شما کار که می 
کنید، دارید کشور را آباد می کنید. کار شما موجب آبادی کشور 
است. کشور که آباد شد، آبرو و سرافرازی به وجود می آید. کشور 
قدرتمند می شود. دوم اینکه کار را امانت بدانید. این وظیفه ای 
که به شما سپرده شده، این امانتی است دست شما. سوم اینکه 
کار را محکم انجام بدهید، متقن انجام بدهید. حضرت آیت الله 
خامنه ای با اشاره به اینکه مسئولان باید زمینه های مشارکت 
مردم در تولید را تبیین و آماده کنند، اظهار داشتند: در زمینه های 
صنعتی، مسائل خانگی، صنایع دستی، مساله کشاورزی و دامداری 
مردم می توانند مشارکت کنندو اعتبارات بانکی به سمت تولید 
هدایت بشود. ایشان خاطرنشان کردند: یک نکته در مورد مساله  
مشارکت مردم در تولید. خب، ما گفتیم جهش تولید با مشارکت 
مردم. حالا یک نفری فرض کنید که مایل است در جهش تولید 

شرکت کند، چطوری شرکت کند؟ 
چه کسی باید به او یاد بدهد؟ رهبر انقلاب اضافه کردند: یکی 
از وظایف مهم مسئولان این است که بنشینند زمینه های حضور 
مردم و مشارکت مردم در تولید را، در کار تولیدی را تبیین کنند و 
زمینه ها را آماده کنند. حالا یکی اش تعاون است. یکی اش کمک 
به کارهای خانگی است. یکی کمک به کارهای دستی است. یکی 

کمک به ایجاد شرکت های دانش بنیان است.
   اعتبارات بانکی به سمت تولید هدایت شود

حضرت آیت الله خامنه ای بیان داشتند: البته صاحبنظران 
اقتصادی می توانند راه های فراوان دیگری را ارائه بدهند که 
مشارکت مردم باشد. هم مشارکت در زمینه  مسائل صنعتی، 
مسائل خانگی، صنایع دستی، مساله  کشاورزی، مساله  دامداری، 

در همه  اینها مردم می توانند مشارکت کنند. 
راهش باید به مردم نشان داده بشود. زمینه  مشارکت مردم 
فراهم بشود، آسان سازی بشود. ایشان یادآورشدند: البته یک 
نکته  دیگر هم هست که مربوط به دولت است. اعتبارات بانکی 
هم هدایت بشود به سمت تولید. امروز البته این جور نیست. باید 
بیشتر اعتبارات بانکی، تسهیلات بانکی به سمت تولید باید هدایت 

بشود که مسئولان بانکی باید به آن توجّه کنند.
   هدف از تحریم ، در تنگنا گذاشتن ایران اسلامی 

است
رهبر انقلاب اضافه کردند: وقتی راجع به مسائل اقتصادی 
صحبت می کنیم نمی توانیم راجع  به تحریم ها بی تفاوت باشیم. 
راجع به تحریم ما سال هاست مواجهیم با تحریم های شدید. 
تحریم هایی که خودِ تحریم کننده ها یعنی عمدتاً آمریکایی ها و 
بعضی از اروپایی ها به تبع آنها گفتند این تحریم هایی که نسبت 

به ایران انجام گرفته در تاریخ بی سابقه است.
 حضرت آیت الله خامنه ای تصریح کردند: هدف از این تحریم 
ها چیست؟ آنها یک اهدافی را ذکر می کنند دروغ می گویند، 

هدف اینها نیست. بحث انرژی هسته ای را مطرح می کنند، بحث 
نمی دانم سلاح هسته ای را مطرح می کنند. بحث حقوق بشر را 
مطرح می کنند. اینها نیست مساله. ما ایران را تحریم می کنیم 
به خاطر اینکه از تروریسم حمایت می کند، تروریسم کیست، 
مردم غزه. مردم غزه از نظر آن حضرات تروریستند. یک دولت 
خبیث جعلیِ غاصب بی رحمی در ظرف شش ماه نزدیک ۴۰ 
هزار آدم را که چند هزار نفرشان کودکند به قتل می رساند و 
قتل عام می کند او تروریست نیست، آن مردمی که زیر بمباران 
او هستند اینها تروریستند. پس این بهانه ها بهانه های دروغین 
است. هدف از تحریم این مسائل نیست.  ایشان گفتند: هدف از 
تحریم، در تنگنا گذاشتن ایران اسلامی است؛  می خواهند نظام 
اسلامی جمهوری اسلامی ایران را با تحریم در تنگنا بگذارند 
که چه بشود؟ که از خطوط استعماری و استکباری آنها تبعیت 
کند، تسلیم خواسته های زورمدارانه و توقعات قدرت طلبانه  
آنها بشود، سیاست هایش را تابع سیاست های آنها بکند. رهبر 
انقلاب افزودند: حالا بعضی خیرخواهانه - نظرشان خیرخواهی 
است ان شاءالّله - مدام توصیه می کنند که خب آقا با آمریکا مثلًا 
]کنار بیاییم[.  یک چیزی می گویم گوش کنید توقعات آمریکا 
که تمامی ندارد. در زمینه های سیاسی، در زمینه های اقتصادی، 
در تدابیر کلی کشور آنها تبعیت محض می خواهند. می گویند 
اصلاً در مقابل ما تسلیم بشوید، همان وضعی که بعضی از دولت 
ها دارند که می بینید، می دانید ثروتشان در اختیار آنها، آبرویشان 
در دست آنها، سیاستشان به دنباله روی از آنها است، آنها این را 
می خواهند. خب معلوم است که نظام اسلامی، غیرت اسلامی، 
ملت بزرگ و با سابقه  اسلامی محال است که تسلیم یک چنین 

زورگویی بشود.
   پیشرفت های تسلیحاتی در بحبوحه تحریم، 

دشمنان را متعجب کرد
حضرت آیت الله خامنه ای ادامه داد: یک ملتّ زنده از 
دشمنی دشمن هم فرصت برای خودش درست می کند. این 
توصیه  همیشگی است. یک نمونه اش همین مساله تسلیحات 
است. پیشرفت های تسلیحاتی دشمنان را متعجب کرد، ایران 
در بحبوحه  تحریم بتواند سلاح پیشرفته آن هم با این تعداد به 

وجود بیاورد؟
 بله می تواند. بیشتر از این هم می تواند، بهتر از این هم می 
تواند. ان شاء الّله پیشرفته تر از این هم می تواند.  ایشان گفت: 
فقط هم سلاح نیست، حالا سلاح خودش را نشان داد یک جا، 
در خیلی زمینه ها همین جور است. ما امروز در زمینه  پزشکی، 
در زمینه  سلامت با همه  گرفتاری هایی که وجود دارد، با همه  
تحریم ها، جزو پیشتازان هستیم در منطقه  خودمان که شاید 
نظیری نداشته باشد، مساله پزشکی ما در دنیا هم جزو موارد 

برجسته است.

رهبر معظم انقلاب:

باجهشتولیدجیبودستکارگرپرُمیشود

وزیر نیرو:

ایران جزو کشورهای برتر جهان در 
تکنولوژی سدسازی است

  سرویساقتصادی
وزیر نیرو گفت: بر اساس اعلام کمیسیون بین المللی سدهای بزرگ 

ایران جزو کشورهای برتر جهان در حوزه سدسازی است.
علی اکبر محرابیان در مراسم افتتاح طرح بزرگ برق آبی اومااویا، بر اساس 
اعلام کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی ایران پنجمین کشور جهان از لحاظ 
وسعت شبکه های مهم آبیاری و زهکشی است. وی با بیان اینکه در عرصه تولید 
تجهیزات و قطعات مورد نیاز تصفیه خانه های آب و فاضلاب موفق شدیم بیش از 
9۵ درصد نیاز خود را از داخل کشور تامین کنیم، گفت: بیش از ۲۰۰ سد بزرگ 
و بیش از ۶۰۰ سد کوچک با حجم مخزن حدود ۶۰ میلیارد متر مکعب در کشور 
ساخته شده است. وزیر نیرو با بیان اینکه با توجه به ظرفیت فنی و مهندسی کشور 
در صدور خدمات فنی و مهندسی در بخش آب و برق و فاضلاب ایران توانسته 
است در سال های گذشته ۵۰ پروژه بزرگ آب و برق را در ۲۰ کشور جهان یا به 
اتمام برساند و یا در حال اجرا داشته باشد، اظهار کرد: به عنوان نمونه از جمله 
پروژه هایی که با توان مهندسان ایرانی در کشور تاجیکستان به بهره برداری رسیده 
است، می توان به سد و نیروگاه سنگ توده اشاره کرد و نیز در حال حاضر پروژه 
سد راغون که یکی از بزرگ ترین طرح های عمرانی جهان در کشور تاجیکستان با 
ارتفاع ۳۳۵ متر و ظرفیت ذخیره ۱۴ میلیارد متر مکعب است، توسط مشاوران و 
پیمانکاران بین المللی از جمله شرکت های ایرانی در حال ساخت است. محرابیان 
در ارتباط با توان مهندسی ایران در صنعت برق نیز بیان کرد: در بخش برق بر اساس 
آمارهای آژانس بین المللی انرژی ایران در حوزه تولید برق حرارتی جزو ۱۰ کشور 
اول جهان است و در بخش نیروگاه های برق آبی نیز به همت متخصصان داخلی، 
ایران جزو کشورهای برتر جهان شناخته می شود. وزیر نیرو در ادامه با تاکید بر 
اینکه می توان عرصه های فنی و اقتصادی را به عنوان انگیزه ای برای توسعه صلح 
و دوستی بین کشورها و ملت ها قلمداد کرد، ادامه داد: در نتیجه رویکرد مثبت 
دولت ها در عرصه بین الملل و همکاری آن ها در حوزه های فنی و مهندسی می توانیم 
به توسعه صلح و دوستی در جهان دست پیدا کنیم. وی با اشاره به افتتاح پروژه 
چند منظوره اومااویا در کشور سریلانکا گفت: امروز در کشور سریلانکا گرد هم 
آمده ایم تا یکی از دستاوردهای مهم اقتصادی و فنی مشترک بین دو کشور را که 
با توان و تخصص مهندسان ایرانی اجرایی شد، به صورت رسمی به بهره برداری 
برسانیم. محرابیان در همین خصوص گفت: طرح چند منظوره اومااویا که توسط 
شرکت ایرانی فراب احداث شده است هم اکنون با همت متخصصان دو کشور و 
توجه ویژه دولتمردان کشور سریلانکا آماده بهره برداری است، یک پروژه پیچیده 
بود که از جمله اهداف احداث آن می توان به تولید ۱۲۰ مگاوات برق، احداث دو 
سد با کاربرد انتقال میان حوضه ای آب، تامین آب شرب بخشی از مردم و تامین 
آب برای ۵ هزار هکتار زمین کشاورزی اشاره کرد. وزیر نیرو ادامه داد: طی دوره 
ساخت این سد و نیروگاه برای بیش از ۱۷۰۰ نفر از مردم خوب و مهربان کشور 
سریلانکا به صورت مستقیم اشتغالزایی شد و در کنار آن در عملیات ساخت این 
پروژه رکوردهای ویژه ای در زمینه حفر تونلها، نصب عمیق ترین نیروگاه برق آبی 
در عمق ۷۰۰ متری زمین و تعبیه شفت ۶۱۸ متری و نیز احداث تونل عمودی برای 
هدایت آب روی توربین ها اشاره کرد. هر کدام از این اقدامات اگر جزو نخستین ها 
در جهان نباشد، به طور قطع درعرصه فنی و اجرایی در زمره پروژه های عظیم و 
برجسته جهان قرار می گیرد. وزیر نیرو در بخش پایانی سخنان خود با قدردانی 
از زحمات متخصصان ایرانی و سریلانکایی به منظور تحقق این عملیات پیچیده، 
اظهار کرد: اجرای موفق پروژه چند منظوره اومااویا می تواند مقدمه ای برای توسعه 

همکاری های ایران و سریلانکا در سایر پروژه های مشابه دیگر باشد.

 Economic service
The China Customs has announced that the trade exchanges be-
tween Iran and China stood at more than $4.0 billion from January 
to March 2024.
According to the latest data released by China Customs, trade be-
tween Iran and China in the first three months of 2024 amounted to 
$4.2 billion, marking a one percent increase compared to the same 
period last year. The exchanges between Iran and China in the first 

quarter of 2023 were announced to be $3.9 billion. China exported 
$2.7 billion worth of products to Iran and imported over $1.2 billion 
from Iran from January to March 2024, representing a three percent 
decrease and a 10 percent year-over-year increase, respectively.
Iran’s exports to China in December 2023 registered a 30-percent 
growth compared to the same period a year earlier. The balance of 
trade exchanges between the two countries reached about $5.5 bil-
lion in 2023 in favor of China.

اخبار



تبیین هنجار اجتماعی حجاب نیازمند فعالیت فرهنگی است

تهران در رتبه اول جشنواره ملی “طنز پهلو”
  سرویس فرهنگ و هنر

دبیر هشتمین دوره جشنواره ملی »طنز پهلو« گفت: 
پنج استان بیشتر از بقیه در این رویداد مشارکت داشتند 
که تهران با ۲۸۹ اثر در رتبه اول و استان های اصفهان با 
۱۲۵ اثر، فارس ۱۰۱ اثر، قم ۹۵ اثر و خراسان رضوی نیز 
۸۴ اثر در رتبه های بعدی قرار دارند. یکی از استان ها 

هم در این رویداد شرکت نکرد.
عباس حسین نژاد افزود: جشنواره طنز پهلو ۶ دوره به 
صورت استانی برگزار شده و از دوره گذشته به صورت ملی 
برگزار می شود. سال گذشته در مجموع ۴۶۲ اثر به ما رسید 
که برخی از مسؤولان استانی آن را بیشتر اعلام کردند، 
امسال هزار و ۱۲۹ اثر به این رویداد رسیده که در داستان 
کوتاه طنز ۲۴۴ اثر و در کاریکاتور ۲۲۶ اثر شرکت کردند.
دبیر طنز پهلو در ادامه سخنان خود گفت: اختتامیه 
این جشنواره روز سه شنبه ۱۱ اردیبهشت در فومن 
برگزار می شود. گل آقا یک طنزپرداز مطبوعاتی تراز در 

تاریخ رسانه بود، حالا که ایشان اهل فومن است چه بهتر 
که اختتامیه را در این شهر برگزار کنیم تا در مسیر مرکز 
زدایی و تقویت مشاهیر استانی تلاش کرده باشیم. برگزاری 
دو نشست آموزشی رسانه ای هم با همکاری حوزه هنری 
و دفتر طنز در دستور کار قرار دارد. حسین نژاد در مورد 
داوران این جشنواره بیان کرد: هر بخش این جشنواره را 
دو نفر داوری می کنند که تلاش کردیم داورها از چهره های 
شناخته شده باشند. علی اکبر قاضی زاده و محسن اربابی 
از همکاران قدیم مجله گل آقا از داوران ما هستند. من هم 
به عنوان کسی که در روزهای پایانی این مجله در آنجا 
بودم در این جشنواره حضور دارم، سعید سلیمانپور و امید 
مهدی نژاد، رضا ساکی، احمد عربانی و مجید خسروانجم 

هم از داوران این جشنواره هستند.
وی افزود: ما از همه نویسندگان طنز و کاریکاتوریست 
دعوت کردیم اگر در رسانه های خود اثری منتشر می کنند 
در این رویداد حضور پیدا کنند. طنز رسمی در حال عقب 

افتادن از طنز غیررسمی است. ما از فعالان فضای مجازی 
و بلاگری هم دعوت می کنیم در این رویداد حضور داشته 
باشند. ما سعی داریم به طنزپردازانی که در رسانه های 
غیررسمی طنز تولید می کنند هم کمک کنیم تا سطح 

طنزشان را بالا بیاورند.
دبیر طنز پهلو ادامه داد: طنز که تولید و مشتری آن زیاد 
شده در فضای مجازی با اقتصاد پیوند خورده است؛ این 
پیوند باعث شده طنز و کمدی در فضای مجازی گسترش 
پیدا کند. من فکر می کنم بیشتر هم می شود و ما اگر به 
عنوان متولی رسانه ای و مطبوعاتی کشور به آن توجه 
نکنیم در این حوزه متضرر خواهیم شد. به دنبال ارتقای 
طنز هستیم، چون معتقدیم طنزپرداز مصلح اجتماعی 

است و تلاش می کنیم به این جایگاه برگردند.
حسین نژاد در پایان اضافه کرد: موضوع دادن در 
جشنواره، توجه به موضوعات مختلف است. در این دوره 
از جشنواره نیز موضوعاتی چون جمعیت در ایران، غزه، 

انتخابات، ورزش، گرانی و اینترنت وجود دارد، در کنار این 
موارد موضوع آزاد را هم در نظر داریم. برای برندگان نیز 
جوایزی بیشتر از سال گذشته در نظر گرفته شده است. 
در هر بخش از این رویداد چهار برنده داریم؛ نفرات اول ۱۰ 
میلیون تومان نفرات دوم ۷ میلیون تومان، نفرات سوم ۵ 
میلیون تومان و نفرات چهارم )تقدیری( ۲ میلیون تومان 
دریافت می کنند. همچنین تندیسی با شعار »نجستم 

همیشه جز از راستی« نیز به برندگان اهدا می شود.

  سرویس فرهنگ و هنر 
ابوذر روحی از خوانندگان شناخته شده 
موسیقی انقلاب که طی سال های اخیر با قطعه 
مشهور »سلام فرمانده« فصل تازه ای از فعالیت های 
خود را آغاز کرده است، ضمن تشریح تازه ترین 
فعالیت های خود توضیح داد: طی روزهای گذشته 
کار تولید قطعه جدیدی با نام »عهد ما« توسط مرکز 
هنری رسانه ای نهضت به پایان رسیده و در روزهای 
پیش رو پس از پایان مراحل تولید این نماهنگ 

پیش روی مخاطبان قرار گذاشته خواهد شد.
روحی افزود: آنچه در این پروژه برای گروه تولید 
از درجه اهمیت برخوردار بود تولید یک نماهنگ 
جدید با موضوع محور مقاومت در قالب نماهنگ دو 
زبانه عربی و فارسی است که در آن مضامین جبهه 
مقاومت و قدردانی از رزمندگان جبهه مقاومت در 
لبنان، عراق، یمن و فلسطین اشغالی مورد توجه 
است. مضامینی چون »لبنانی قوت ما«، »عراق 
افتخار ما«، »ایرانی ارتش ما«، »یمن عهد ما«، 
»غزه صبر ما«، »ای صهیونیست ها ما مقاومت 
هستیم، ما انتقام جویانیم« که تلاش شده در قالبی 
متفاوت برای مخاطبان ارائه شود.این خواننده آثار 
انقلابی بیان کرد: البته پیش از این قرار بود ما درباره 
»عملیات وعده صادق« نماهنگی را تولید کنیم اما 
چون می خواستیم تمام تلاش و رشادت رزمندگان 

جبهه مقاومت در دنیا پیش روی مخاطبان قرار گیرد، 
فضای گسترده تری را طراح کردیم. در این چارچوب 
قسمت اول نماهنگ درباره مظلومیت مردم غزه، 
قسمت دوم درباره قدرت جبهه مقاومت و قسمت 
سوم در راستای قدردانی از شهدای گرانقدر جبهه 
مقاومت است که دربرگیرنده تفاوت هایی هم هست.

روحی در بخش پایانی صحبت های خود با بیان 
اینکه پس از نماهنگ »یوم الانتقام« این دومین اثری 
است که با محوریت جبهه مقاومت به خوانندگی 
او منتشر شده است، اضافه کرد: احسان جوادی 
آهنگسازی نماهنگ »عهد ما« را به عهده دارد و به 
زودی نیز نماهنگ تصویری این پروژه پیش روی 

مخاطبان قرار خواهد گرفت.

    سرویس فرهنگ و هنر
در نخستین ماه سال ۱۴۰۳ حدود ۴ هزار و 
۶۰۹ عنوان کتاب در حوزه های مختلف منتشر 
شده است که این عدد در فروردین ماه سال 
گذشته حدود ۳ هزار و ۸۹۵ عنوان بود که 
نشان دهنده بیش از ۱۸ درصد رشد در انتشار 

کتاب در مدت مشابه است.
نگاهی به آمار موسسه خانه کتاب و ادبیات 
ایران نشان می دهد که در میان کتاب های 
منتشر شده، ۳ هزار و ۴۷۰ عنوان تالیفی و هزار 
و ۲۰۲ عنوان ترجمه شده هستند، همچنین 
بیشترین سهم در اختیار حوزه ادبیات با ۸۵۹ 
عنوان کتاب و پس از آن حوزه های کودک و 
نوجوان با ۸۳۹ عنوان و کمک درسی با ۶۸۵ 
عنوان است. بر این اساس، کمترین آمار انتشار 
کتاب به حوزه زبان با ۴۵ کتاب و علوم طبیعی 
و ریاضیات با ۷۲ عنوان کتاب است.همانند 
ماه های گذشته، استان تهران بیشترین آمار 
انتشار کتاب را با ۳ هزار و ۲۸۲ عنوان از آن 
خود کرده و سهم سایر استان ها هزار و ۳۲۷ 
عنوان بوده است؛ همچنین نگاهی به آمار 
کتاب های چاپ اول نشان می دهد که ۲ هزار 
و ۸۲۵ عنوان کتاب چاپ نخست و هزار و ۷۸۴ 

عنوان کتاب تجدید چاپی هستند.

براساس این آمار، شمارگان کل کتاب در 
فروردین ماه ۱۴۰۳، ۵ میلیون و ۹۸۴ هزار 
نسخه و میانگین شمارگان نیز هزار و ۲۹۸ 
نسخه بوده است؛ همچنین میانگین قیمت 
کتاب در این ماه یک میلیون و ۷۵۴ هزار ریال 
بوده است.طبق این آمار، در حوزه ادبیات، از 
میان ۸۵۹ عنوان کتاب حدود ۵۷۸ عنوان 
کتاب تالیفی و ۲۸۱ عنوان ترجمه شده هستند 
که از میان آن ها ۵۴۸ عنوان چاپ نخست و 
آثار تجدید چاپی ۳۱۱ عنوان بوده است. در 
حوزه کودک و نوجوان از میان ۸۳۹ عنوان اثر 
منتشر شده نیز ۳۸۷ عنوان چاپ نخست و 

۴۵۲ عنوان تجدید چاپ هستند.

رشد ۱۸ درصدی انتشار کتاب در فروردین ماه  “عهد ما” این یک نماهنگ متفاوت است
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روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

 سرویس فرهنگ و هنر

کارشناس مسائل فرهنگی بر این باور است عادی انگاری در 
موضوع حجاب فضا را برای ارتکاب جرایم بازتر می کند و امنیت 
روانی جامعه مورد تهدید جدی قرار می گیرد. در شرایط فعلی 
طرح نور زمینه ای برای رفتار مسالمت آمیز با افرادی است که 

حجاب را سبک شمرده اند.
برخی معتقدند برای مبارزه با بی حجابی تنها اقدام فرهنگی 
کفایت می کند و لازم نیست از اقدامات سلبی استفاده شود، 
چراکه این نوع فعالیت ها راه درستی برای امر به معروف حجاب 
نخواهد بود. از سوی دیگر برخی بر این باورند که در عین حال 
که موضوع عفاف و حجاب به عنوان هنجاری اجتماعی نیازمند 
فعالیت های فرهنگی و ویژه است، اما ضرورت دارد در مقام اجرا 
و عملیات نیز با هر نوع کوتاهی در زمینه عفاف و حجاب در سطح 
جامعه برخورد شود. در این رابطه محمدحسین موسوی، استاد 
دانشگاه و کارشناس فرهنگی، به بررسی زمینه های فرهنگی 

و عملیاتی عفاف و حجاب و اجرای طرح نور پرداخته است.
  برخی بر این باورند هنوز هم با فرهنگ سازی می توان در ترویج 
حجاب به موفقیت هایی رسید. به  باور شما جایگاه زمینه سازی 
فرهنگی در این مقوله اجتماعی کجاست؟ آیا می توان با فعالیت 
فرهنگی، زمینه رعایت حجاب را فراهم کرد و یا هم زمان نیازمند 

فعالیت عملی هستیم؟
مردم کشور ما از دیرباز مردمی اهل عفت و حیا بوده اند و 

همین نکته زمینه ای است که برای ترویج حجاب می توان از آن 
بهره برد، درواقع چون زمینه گرایش به عفت و حیا در وجود و 
فطرت مردم ما نهادینه شده است، از همین منظر می توان نسبت 
به ترویج حجاب اقدام کرد و هر فعالیت فرهنگی بر همین مبنا 
گذاشته شود. دقت داشته باشید که فرهنگ ایرانی ما برگرفته 
از آموزه های دینی و اسلامی است و به همین دلیل است که 
موضوع پوشیدگی و حیا از اصول اصلی و جدی در جامعه و 
فرهنگ ایرانی به حساب می آید. هر انسان غیرتمند و دارای 
عقل سلیم، چه زن باشد و چه مرد، می داند که حیا لازمه حیات 
و زندگی سالم و امن است و از این منظر هم فرد، هم خانواده و 
هم جامعه در امنیت روانی و آرامش فکری خواهد بود، به همین 
علت نباید به دلیل برخی برخوردها در مقوله فرهنگ از موضوع 
عفاف و حجاب غافل شد، زیرا بسیاری از کسانی که در جامعه ما 
حجاب را به طور کامل رعایت نمی کنند، خودشان به آموزه های 
دینی و اسلامی باور دارند و این رفتار آنها ناشی از عناد با نظام و 
کشور نیست، بلکه لازم است با این افراد رفتاری مهربانانه و از روی 
محبت و آرامش داشت و با دوستی و مدارا نکات حجاب و حیا را 
به آنها گوشزد کرد.در طرح نور همان طور که از نام آن برمی آید،  
لازم است راه و مسیر حرکت روشن و نورانی باشد. در این طرح 
دختران و زنانی که موضوع حجاب را به عنوان یک هنجار اجتماعی 
مورد غفلت قرار می دهند و سبک می دانند، باید مانند خواهر و 
دختر خودمان در نظر گرفته شوند و از اینکه کسی خود را برتر 
و بهتر از دیگری بداند و با خشونت بخواهد ترویج حجاب کند، 
باید پرهیز شود. با چنین رفتار مسالمت آمیزی می توان زمینه 

تقویت و رشد نگرش صحیح به رعایت حجاب را فراهم کرد، در 
واقع هر نوع پیشرفت و دستیابی به اهداف طرح نور، در گروی 
دوستی و رفتار صلح آمیز با افرادی است که هنجار اجتماعی 
حجاب را سبک می شمرند و به درستی اصول پوشیدگی را در 

رفت وآمدهای خود در جامعه رعایت نمی کنند.
  در زمینه عملیاتی کردن مبارزه با بی حجابی نیز شیوه ها و 
راهکارهای متنوع و بعضاً مخالفی ارائه می شود، اما در طرح فعلی 
که با عنوان طرح نور شناخته می شود، چه پیشنهادی برای 

رسیدن بهتر به نتیجه پیشنهاد می دهید؟
برای اجرای طرح نور خوب است کار عملیاتی از نهادهای 
زیرمجموعه دولت آغاز شود و همزمان رسانه ها با اقدام فرهنگی 
همراهی کنند، به این صورت که دولت، طرح نور را در سازمان ها و 
نهادهایی که تحت پوشش دارد اجرا کند. وقتی اقدام از بدنه دولتی 
آغاز شود، مردم بهتر در رعایت هنجار حجاب مجاب خواهند 
بود.رسانه هایی که با ترویج فرهنگ حجاب و اجرای طرح نور 
مخالفت می کنند عموماً یا درک درستی از مسائل ندارند و نسبت 
به موضوع عفاف و حجاب کم اطلاع هستند یا غرض ورزی دارند 
و آب به آسیاب دشمن می ریزند. در صورتی که زاویه گرفتن 
رسانه ای با موضوع حجاب بر اثر کم اطلاعی باشد، باید توجه 
داشت مجموعه هایی که به مسائل کلان جامعه ورود می کنند، 
باید از زمینه فکری و اطلاعی درست و دقیقی بهره مند باشند و 
بی اطلاعی در مورد کلان موضوع حجاب چندان پذیرفته شده 
نیست. اگر هم رسانه ای قصد غرض ورزی دارد و در جریان جنگ 
شناختی، موضع خود را به سمت دشمن متمایل کرده است، باید 

مورد سؤال و اشکال قرار بگیرد که برچه اساسی در نظام جمهوری 
اسلامی فعالیت می کند و از بیت المال مسلمین ارتزاق دارد اما 
تیشه بر ریشه سبک زندگی جوانان و نهاد خانواده های این 

جامعه می زند.
  چه زمینه های فرهنگی برای ترویج این امر وجود دارد که 
می تواند بهانه و عاملی باشد تا ضرورت رعایت عفاف و حجاب 

تبیین شود؟
در طرح نور دختران و زنانی که موضوع حجاب را به عنوان 
یک هنجار اجتماعی مورد غفلت قرار می دهند و سبک می دانند، 
باید مانند خواهر و دختر خودمان در نظر گرفته شوند و از اینکه 
کسی خود را برتر و بهتر از دیگری بداند و با خشونت بخواهد 
ترویج حجاب کند، باید پرهیز شود.یکی از نکات بسیار مهم در 
رعایت حجاب در جامعه این است که برای همه مردم تبیین 
شود که حجاب یک موضوع شخصی و خصوصی نیست تا برخی 
افراد گمان کنند می توانند حجاب را به طور فردی رعایت کنند 
یا خیر، یعنی برخورد سلیقگی درباره رعایت حجاب موضوعی 
منتفی است. همان طور که فواید رعایت قوانین اجتماعی به 
تمام مردم مربوط می شود و آثار جمعی دارد، رعایت حجاب هم 
این گونه است، پس اگر یکی از مردم جامعه حجاب را رعایت 
کند، بهره ای خواهد داشت که هم به خود او خواهد رسید و هم 
به تمام مردم جامعه. عدم رعایت این هنجار اجتماعی نیز همین 
گونه است و آسیب های ناشی از بی احترامی به اراده اجتماعی، 
هم خود فرد را درگیر خواهد کرد و هم مردم اجتماع را. در این 
مورد لازم است گروه های فرهنگی به خصوص رسانه ها و افرادی 
که تریبون هایی را در اختیار دارند دست به کار شوند و در اقدامی 
هماهنگ و بیش از پیش در زمینه ترویج حجاب فعال شوند، 
زیرا حجاب یک وظیفه عمومی است و تنها به مسلمانان مربوط 
نیست که درباره حکم اسلامی آن به تنهایی بحث و گفت وگو 
شود، بلکه حتی غیرمسلمانان نیز باید این هنجار را در سطح 
جامعه رعایت کنند، حتی اگر در خانواده و در فضاهای شخصی 

خود ملزم به رعایت نیستند.
نکته قابل توجه برای ترویج حجاب آن است که مردم کشور 
ما از دیرباز مردمی اهل عفت و حیا بوده اند و همین نکته زمینه ای 
است که برای ترویج حجاب می توان از آن بهره برد، درواقع چون 
زمینه گرایش به عفت و حیا در وجود و فطرت مردم ما نهادینه 
شده است، از همین منظر می توان نسبت به ترویج حجاب اقدام 
کرد و هر فعالیت فرهنگی بر همین مبنا گذاشته شود.نکته دیگر 
خانواده دوستی و پایبندی مردان و زنان سرزمین ما به نهاد 
خانواده است، همین رویکرد مهم موجب شده است که دفاع 
از کیان خانواده برای افراد بسیار مهم باشد. رعایت حجاب نیز 
تثبیت کننده بنیان های خانوادگی است و در مقابل عدم رعایت آن 
تهدیدی برای اعضای خانواده اعم از همسران و فرزندان محسوب 
می شود، در نتیجه رویکرد دیگری که می تواند به عنوان زمینه 
فرهنگ سازی عفاف و حجاب مورد استفاده قرار بگیرد، مسئله 

خانواده و حفاظت از حریم این نهاد مهم است.

  سرویس فرهنگ و هنر 
هفته طراحی گرافیک ایران به همت انجمن صنفی طراحان گرافیک ایران از 

تاریخ ۷ الی ۱۴ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ در خانه هنرمندان ایران برگزار می شود.
محمدرضا خاکساری دبیر هفته گرافیک ۱۴۰۳ در این باره گفت: انجمن صنفی 
طراحان گرافیک ایران به عنوان مرجع برگزارکننده رویدادهای مهم و اثرگذار در 
حوزه گرافیک ایران همگام با جامعه بین المللی گرافیک با محوریت سازمان جهانی 
ico-D هر ساله اقدام به برگزاری هفته گرافیک می کند. هفته گرافیک از ۷ الی ۱۴ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ در خانه هنرمندان ایران برگزار خواهد شد. مراسم گشایش این 
رویداد سالانه جمعه ۷ اردیبهشت ساعت ۱۷ در تالار استاد شهناز خانه هنرمندان با 
حضور پیشکسوتان و فعالان حوزه طراحی گرافیک ایران برگزار و بزرگداشت استاد 
کامران کاتوزیان طراح برجسته و پیشرو در عرصه طراحی گرافیک در ایران نیز به 

عنوان بخش ویژه ای از این رویداد در نظر گرفته شده است.
خاکساری توضیح داد: از سایر برنامه های این هفته می توان به نمایشگاهی از آثار 
استاد کامران کاتوزیان و نمایشگاه »در جستجوی نسل نو« اشاره کرد که در روز آغازین 

این هفته در نگارخانه های خانه هنرمندان ایران افتتاح خواهد شد. 
تعداد افراد شرکت کننده در نمایشگاه »در جستجوی نسل نو« ۴۲ نفر است که از 
این تعداد، ۹۸ اثر دریافت کردیم و به عنوان یک تشکل صنفی که رویکردی دارد، این 
آثار مورد بررسی ساعد مشکی، تهمتن امینیان و بهراد جوانبخت قرار گرفت و آثار 
نمایشگاه انتخاب شدند. همچنین، در روزهای پایانی هفته گرافیک نیز دو نشست با 
عنوان »رو در رو« با دو موضوع بسته بندی و دیزاین در نظر گرفته شده است که روزهای 
پنجشنبه و جمعه ۱۳ و ۱۴ اردیبهشت ماه در سالن استاد شهناز خانه هنرمندان 

ایران برگزار خواهد شد.
دبیر هفته گرافیک ۱۴۰۳ عنوان کرد: اگر بخواهم درباره مزیت های هفته گرافیک 
۱۴۰۳ بگویم، سعی شده در این هفته به ویژه با رویکردی که هیأت مدیره دارد توجهی 
ویژه به نسل نو داشته باشیم چراکه همیشه هسته اصلی این انجمن از برخی معدود 
دوستان بود که آنها هم عده ای را دور خود جمع می کردند و ما سعی کردیم آن را 
برطرف کنیم. به همین دلیل مشارکت اعضای جوان را پررنگ کردیم و نمایشگاه »در 
جستجوی نسل نو« در راستای تحقق همین هدف است تا جوانان در بخش اجرایی 

مشغول شوند و از ایده های آنها استفاده کنیم.
نواب قزلباش مسؤول آموزش انجمن صنفی درباره نمایشگاه آثار کامران کاتوزیان 
نیز گفت: استاد کامران کاتوزیان یکی از چهره های تأثیرگذار عرصه گرافیک است که 
مشخصاً درخشان ترین دوره کاری او مربوط به آژانس آوانگارد است. این استاد یکی 
از پیشروهای و سردمدارانی بود که به احیای شرکت های تبلیغاتی پرداخت و دیدن 
نمونه کارهایی که حاصل فعالیت این استاد بوده است، می تواند راهگشا باشد و هم از 
نظر پژوهش و هم تاریخی حائز اهمیت است. قزلباش اضافه کرد: بخش اعظمی از این 
نمایشگاه، رویکرد آموزشی دارد. اتفاق بزرگ هفته گرافیک، فرصت دادن و استفاده 
از ظرفیت های موجود است و فکر می کنم هفته گرافیک رویکردی است که باید 

چهره های جوان و جدید در آن معرفی شوند.

هفته طراحی گرافیک ایران در خانه 
هنرمندان برگزار می شود

  سرویس فرهنگ و هنر
فیلم سینمایی »پرویزخان« به نویسندگی و کارگردانی علی ثقفی از ساعت هشت 

صبح روز جمعه، ۷ اردیبهشت ماه در بخش سینما آنلاین فیلم نت اکران خواهد شد.
فیلم سینمایی »پرویز خان« که بخشی از زندگی مرحوم پرویز دهداری را روایت می کند، 
به تهیه کنندگی عطا پناهی ساخته شده که پس از حضور در چهل ودومین جشنواره فیلم 
فجر و نامزدی در ۹ رشته برای دریافت سیمرغ بلورین و کسب دو سیمرغ بلورین بهترین 
فیلم اول و بهترین تدوین و دیپلم افتخار بهترین فیلمنامه به اکران نوروز رسید.اکران عمومی 
این فیلم از ۲۳ اسفندماه در سینماهای کشور آغاز شده بود و تاکنون حدود ۵۰ هزار نفر 

به تماشای این فیلم رفته اند و سه میلیارد و ۳۱۰ میلیون تومان هم فروش داشته است.
سعید پورصمیمی، حمیدرضا پگاه، بهنام تشکر، علی باقری، المیرا دهقانی،  خسرو 
احمدی، مهدی قربانی، یاسین مسعودی، محمد صادق ملک، نیما نادری، روزبه رئوفی، یدالله 
شادمانی، مهدی فریضه، منوچهر علیپور، امیر دانشجو، سید ابوالفضل موسوی، نصیر ساکی، 
امیرمهدی کوشکی، علی فرحناک، اسکندر کوتی و مریم سعادت بازیگران این فیلم سینمایی 
هستند.»پرویزخان« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج با حمایت وزارت ورزش و جوانان 
اساخته شده ست. عوامل فیلم سینمایی »پرویز خان« عبارتند از مدیر فیلمبرداری: وحید 
ابراهیمی، مدیر صدابرداری: میثم یاردیلو، طراح صحنه: محسن خدابخشی، طراح لباس: 
آزاده قوام، طراح چهره پردازی: امید گلزاده، تدوین: حسن حسندوست، طراح جلوه های 
بصری: سید هادی اسلامی، مدیر تولید: رضا زنجانیان، طراحی و ترکیب صدا: حسین 
قورچیان، آهنگساز: بامداد افشار، اصلاح رنگ ونور: فربد جلالی، دستیار اول کارگردان: 
علی غیاثوند، مدیر تدارکات: امیر مرایی، برنامه ریز: سحر زرندی، عکاس: حبیب مجیدی، 

روابط عمومی: علی سلمان زاده، مجری طرح: استودیو بادبان.

پرویز خان راهی اکران آنلاین شد

امروز در دنیا چالش ها و درگیری ها چالش های رسانه ای است. بیش از آنچه موشک و پهپاد 
و هواپیما و ابزارهای جنگی و مانند اینها تأثیر بگذارند در عقب راندن دشمن، رسانه ها 
هستند که تأثیر می گذارند و دلها را تحت تأثیر قرار می دهند، ذهن ها را تحت تأثیر قرار 
می دهند. جنگ، جنگ رسانه ای است؛ هر کس رسانه ی قوی تر داشته باشد، در اهدافی 
که دارد هر هدفی موفّق تر خواهد بود. بنابراین، تکلیف شعر و شعرا معلوم شد. میراث 
شعری ما ایرانی ها در دنیا کم نظیر است. علّت اینکه نمی گویم »بی نظیر«، چون من از خیلی 
از تمدّن ها و مانند اینها خبری ندارم؛ تا آن مقداری که من می دانم، من نظیری برایش 
نمی شناسم از لحاظ میراث شعری، البتّه جز شعر عربی که آن هم خیلی برجسته و دارای 
اوج است. بنابراین، ما با این میراث ادبی و شعری، سلاحِ رسانه ایِ شعری مان قدرتمند و 

قوی و اثرگذار و نافذ است.

 Cultural service
A Persian translation of the book “Polar Explorations” written by 
Don Nardo has been released in the book market across Iran.
Qoqnoos Publishing Group has published the book with a translation 
from Fatemeh Shadab, IRNA reported.
Originally published in 2011 by Lucent Press in the World History 
Series, the volume is a good fit for curious young readers interested 
in learning about the brave and daring individuals who explored the 

Earth’s polar regions and the challenges they faced in a thrilling and 
educational way.One the least understood places in the world, the 
North and South poles have captivated the imagination of scientists, 
adventurers, and ordinary people for centuries. With an abundance of 
natural resources, including crude oil, and the possibility for new sci-
entific breakthroughs, the race to understand the poles has at various 
times led many nations to make political claims in a rush to exercise 
control over this terrain.

Polar Explo�”
 rations” for
young read�

 ers published
in Persian

اخبارفرهنگی 

جهاد تبیین



جامعه 4
-Proactive mea دوره جدید  |  شماره  1543  | پنجشنبه  6 اردیبهشت  1403 |  تک شماره 7000تومان

 sures ensure a
safe living envi-
ronment: offi-

cial روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

  Social service
Crisis prevention, as a crucial part of the crisis management process,  
involves adopting a proactive approach to avoid or minimize the devas-
tating effects of disasters and ensure a safe living environment, Moham-
mad-Hassan Nami, the head of the Crisis Management Organization, has 
said.“Currently, the world is grappling with many different crises such as 
desertification, climate change, and lack of fresh water, which highlight 
the significance of taking preventive measures,” IRNA quoted Nami as 

saying.Referring to the law on crisis management, he added even the law 
mandates to take preventive measures.
Therefore, the best possible ways to manage floods and earthquakes, as 
typical hazards in the country, are managing watersheds, and improving 
the building materials’ resilience, respectively, he added.
The official warned that groundwater withdrawal has already crossed the 
red line, noting that in specific areas, up to 85 percent of the groundwater 
has been consumed.

    سرويس  اجتماعي
رئیس ديوان عالی کشور گفت: قضات در زمینه 
پرونده های مرتبط با صیانت جامعه و حجاب اصل 
بازدارندگی از جرم را در نظر داشته باشند و احکامی 

صادر کنند که موجب تنبیه شود.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری با تاکید بر اینکه 
علامت سوال گذاشتن روی مساله ضرورت حجاب غیرقابل 
توجیه است؛ گفت: مساله حجاب در نظام جمهوری اسلامی 
ایران، تنها یک امر عقیدتی و دینی نیست و یک امر قانونی 
است، تمام شهروندان چه معتقد به مبانی دینی باشند و 
چه نباشند بایستی به قانون عمل کنند. حجت الاسلام 
والمسلمین محمدجعفر منتظری، رئیس دیوان عالی کشور 
در جلسه هیأت عمومی با اشاره به حدیث “صِیانةَُ المَرأةِ أنعَمُ 
لحِالهِا وَ أدوَمُ لجَِمالهِا” از امیرالمومنین )ع( در کتاب غرر 
الحکم پیرامون موضوع حجاب اظهار داشت: در حال حاضر 
بحث حجاب و صیانت از آن یکی از موضوعاتی است که در 
جامعه مطرح است و متاسفانه برخی از کسانی که داعیه 
آشنایی با مفاهیم دینی و احکام الهی را دارند، سخنانی در 

این رابطه بر زبان جاری می کنند که موجب شگفت و تأسف 
است. وی با تاکید بر اینکه علامت سوال گذاشتن روی مساله 
ضرورت حجاب برای بانوان غیرقابل توجیه است، عنوان کرد: 
برخی عنوان می کنند که آیا در اسلام بحث حجاب ضروری 
و واجب است! در حالی که امر حجاب یکی از ضروریات دین 
است و در آیات شریفه قرآن برای همه زنان مسلمان یک 
تکلیف شرعی است. حجت الاسلام والمسلمین منتظری ادامه 
داد: در روایات و احادیث پیامبر اکرم )ص( و ائمه معصومین 
)ع( در باب موضوع حجاب مطالب بی شماری بیان شده است 
و این مساله به قدری مورد تاکید است که در شب معراج پیامبر 
اسلام )ص( نیز بر مساله حجاب اشاره شده است. وی افزود: 
در ادیان آسمانی نیز حجاب بر زنان امری لازم و ضروری 
بوده است، اصولا ویژگی و ساختار وجودی که خداوند در 
بانوان قرار داده است؛ اقتضا می کند که زن مصون از تعرض 
باشد و این امر از طریق حجاب محقق می شود. رئیس دیوان 
عالی کشور تاکید کرد: حجاب یک تکلیف شرعی و قانونی 
است و در جامعه اسلامی و به خصوص در نظام جمهوری 
اسلامی ایران، انتظار این است که حتی کسانی که مسلمان 

نیستند و یا پایبندی جدی به احکام اسلام ندارند، تابع قانون 
باشند، زیرا قانون در کشور برای همه لازم الاتباع است. حجت 
الاسلام والمسلمین منتظری خاطرنشان کرد: مساله حجاب 
در نظام جمهوری اسلامی ایران، تنها یک امر عقیدتی و دینی 
نیست و یک امر قانونی است، تمام شهروندان چه معتقد به 
مبانی دینی باشند و چه نباشند بایستی به قانون عمل کنند. 
وی با بیان اینکه امروز کیان خانواده در دنیای غرب درحال 
اضمحلال است، گفت: تجربه نشان داده که بی بند و باری و 
روابط بدون قید و شرط، چه بر سر جوامع بشری آورده است، 
دست اجانب به دنبال برداشتن امر مهم حجاب، عفاف، حیا 
و شرم در جامعه اسلامی است و همانطور که رهبر معظم 
انقلاب فرمودند دشمن روی این مساله مدیریت و برنامه 
ریزی نموده است. رئیس دیوان عالی کشور افزود: مسئولان 
در امر حجاب وظیفه حاکمیتی، اخلاقی و اجتماعی دارند، 
این مردم با تقدیم ۳۰۰ هزار شهید انتظار حاکمیت احکام 
اسلام و اجرای دستورات اسلام را در جامعه دارند؛ لذا همه 
دلسوران نظام و دلبستگان اسلام باید بر مساله حجاب توجه 
لازم را داشته باشند. وی با تاکید بر اجرای قانون توسط همه 

دستگاه های حاکمیتی و با توجه به وظایف و مسئولیت های 
نیروی انتظامی در تامین امنیت جامعه در کشور، بر پشتیبانی 
و حمایت قاطع از آنان خصوصا در مساله حجاب گفت: تامین 
امنیت اخلاقی جامعه امری ضروری است که در این زمینه 
ضمن اینکه باید جلوی برخی تخلفات و تندروی ها گرفته 
شود، می بایست با برنامه ریزی و تدبیرعمل شود و قطعاً 
همراهی و همکاری مردم نیز در اجرای قانون تاثیرگذار خواهد 
بود. رئیس دیوان عالی کشور در پایان با اشاره به لزوم صدور 
احکام متناسب با جرم در مورد پرونده های مرتبط با صیانت 
جامعه و حجاب خاطرنشان کرد: قضات در این زمینه اصل 
بازدارندگی از جرم را در نظر داشته باشند و احکامی صادر 

کنند که موجب تنبیه شود.

رئیس دیوان عالی کشور:
احکام متناسب با جرم در پرونده های مرتبط با حجاب صادر شود

    سرويس  اجتماعي
بودجه دستگاه های اجرايی در لايحه بودجه ۱۴۰۳ 
شامل ۷۷ درصد از کل بودجه عمومی است و اين بخش 
از لايحه در مقايسه با قانون بودجه ۱۴۰۲ نزديک به ۲۹ 
درصد رشد داشته و به ۲۱۸۳ هزار میلیارد تومان رسیده 
است و در اين میان ۳.۹ درصد از کل اعتبارات متعلق 

به قوه قضايیه است.
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی از بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، 
بخش عمده ای از دستگاه های زیرمجموعه قوه قضاییه در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ ذیل دستگاه اصلی »دادگستری 
جمهوری اسلامی ایران« آمده است؛ به جز این ردیف 
اصلی، دو دستگاه »دیوان عدالت اداری« و »سازمان 
بازرسی کل کشور« نیز در شمار دستگاه های اصلی 
زیرمجموعه این قوه هستند. براساس گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی، میزان اعتبار 
هزینه ای قوه قضاییه در لایحه بودجه امسال ۶۷.۶ هزار 
میلیارد تومان است که در مقایسه با قانون بودجه سال 
۱۴۰۲، ۴۹ درصد افزایش یافته است همچنین میزان 
اعتبار سرمایه قوه قضاییه ۱۷.۱ هزار میلیارد تومان است 
که در مقایسه با قانون بودجه سال گذشته ۹۰ درصد 
افزایش یافته است. مطابق این گزارش، اعتبار عمومی 
دستگاه قضایی ۸۴.۷ هزار میلیارد تومان است که در 
مقایسه با قانون بودجه سال قبل ۵۶ درصد افزایش 
یافته است. در مجموع کل اعتبارات قوه قضاییه در 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ به مبلغ ۸۴.۷ هزار میلیارد 
تومان است که در مقایسه با سال گذشته شاهد افزایش 
۵۳ درصدی اعتبارات در این قوه هستیم ضمن اینکه 
افزایش اعتبارات قوه قضاییه در مقایسه با سایر قوا نیز 
افزایش بیشتری را تجربه کرده است. قوه قضاییه با ۵۶ 
درصد رشد اعتبارات عمومی، در بین سه قوه و سایر 
دستگاه ها بیشترین رشد را تجربه کرده است و در این 
میان، سازمان پزشکی قانونی کشور با رشد ۹۹ درصدی 
و سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با 
رشد ۸۵ درصدی بیشترین درصد رشد اعتبارات عمومی 
دستگاه های زیرمجموعه قوه قضاییه را داشته است. البته 
اگرچه اعتبارات عمومی سازمان زندان ها و شورای حل 
اختلاف افزایش چشمگیری یافته اما درآمد اختصاصی 
این مجموعه ها حذف شده است؛ درنتیجه رشد کل 

اعتبارات این دستگاه ها اندکی کمتر است.

    سرويس اجتماعی
معاون خريد راهبردی اداره کل درمان غیرمستقیم 
سازمان تأمین اجتماعی از اتصال داروخانه ها به سازمان 
بیمه  سلامت و فراهم شدن امکان بهره مندی بیماران 
خاص تحت پوشش تأمین اجتماعی از خدمات صندوق 
حمايت از بیماران خاص و صعب العلاج در زمینه 

داروهای مورد تعهد اين صندوق خبر داد.
فرهاد خدایی با اشاره به اینکه ارتباط الکترونیکی 
تأمین اجتماعی  و بیمه سلامت، ارتباطی دائمی است و 
اطلاعات بیمارانی که تحت پوشش تأمین اجتماعی و در 
دسته بیماران مشمول حمایت از صندوق بیماران خاص 
هستند، به صورت مستمر به بیمه سلامت ارسال می شود، 
گفت: صندوق حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج، 
در دولت سیزدهم و در سازمان بیمه سلامت برای 
حمایت مؤثرتر از همه آحاد جامعه در برابر هزینه های 
بیماری های پرمخاطره و بیماری های مزمن تشکیل 
شده است. وی ادامه داد: هر ساله اعتبار مشخصی در 
بودجه برای حمایت از این بیماران پیش بینی می شود 
و در اختیار این صندوق قرار می گیرد. بیماران خاص و 
صعب العلاج تحت پوشش تأمین اجتماعی نیز با معرفی 
و ارائه اطلاعات از سوی این سازمان، علاوه بر خدمات 
درمانی تأمین اجتماعی؛ مشمول حمایت های مورد 
تعهد صندوق یادشده و کاهش سهم فرانشیز پرداختی 
هستند. وی افزود: مهم ترین مشکل این بیماران 
که بیشترین مراجعات آنان را در پی دارد مربوط به 

هزینه های داروهای موردمصرف آنان است. تا پیش از 
این، بیماران خاص تحت پوشش تأمین اجتماعی، بعد 
از تهیه داروهای تجویزی باید به واحدهای خسارات 
متفرقه مدیریت های درمان تأمین اجتماعی در استان 
خود مراجعه می کردند تا مابه التفاوت سهم مورد تعهد 
این صندوق در مورد داروهای مشمول را دریافت 
کنند. خدایی گفت: با جلسات و نشست های متعددی 
که بین تأمین اجتماعی و بیمه سلامت برگزار شد در 
حال حاضر، ارتباط برخط داروخانه ها با سازمان بیمه 
سلامت برقرار شده است. به این ترتیب سهم موردتعهد 
صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج در همان 
لحظه نسخه پیچی در داروخانه محاسبه و از فرانشیز 
پرداختی بیمه شده کسر می شود. درواقع دیگر نیازی 
به مراجعه حضوری این بیماران به واحدهای خسارات 
متفرقه نیست. در خصوص اتصال سایر مراکز پاراکلینیک 
مانند فیزیوتراپی، آزمایشگاه، سی تی اسکن، ام. آر. آی 
و ... به این سامانه نیز هماهنگی ها و جلسات بین این دو 
سازمان هنور در حال پیگیری است. وی افزود: بیماران 
خاص و صعب العلاج از این پس در هنگام مراجعه به 
داروخانه ها برای دریافت داروهای تجویزی، چنانچه 
داروی تجویزی برای آنان از داروهای مشمول حمایت 
صندوق بیماران خاص و صعب العلاج باشد، به صورت 
برخط و خودکار از حمایت این صندوق در زمینه فرانشیز 
دارو بهره مند خواهند شد و نیازی به اقدام خاصی از سوی 

این بیماران نیست.

معاون خرید راهبردی اداره کل درمان غیرمستقیم سازمان تأمین اجتماعی :افزایش ۵۶ درصدی اعتبار عمومی دستگاه قضا در بودجه ۱4۰۳
بیماران خاص از حمایت های دارویی ویژه بهره مند شدند

سرويس  اجتماعي

رئیس انجمن متخصصان داخلی گفت: وقتی آزمايشگاه 
توان تامین هزينه های خود را نداشته باشد و امکان تامین 
تجهیزات به علت گرانی از او سلب شود، يا مجبور است 
کسب وکار خود را تعطیل کند يا به ارائه برگه های جواب 
آزمايش به بیماران در حالی که اصلاً آزمايشی انجام نشده 
يا استفاده از وسايل و کیت های قديمی که قطعاً نتیجه 

درستی ندارند، روی بیاورد.
رئیس انجمن متخصصان علوم آزمایشگاهی با اشاره به 
افزایش قیمت تجهیزات آزمایشگاهی اعلام کرد به دلیل بالا 
رفتن قیمت دلار امکان تهیه تجهیزات و قطعات آزمایشگاهی 
مشکلی است که آزمایشگاه ها با آن مواجه هستند. در این 
شرایط حتی فروشندگان هم با دریافت روزانه قیمت دلار به 
آزمایشگاه ها اعلام قیمت می کنند و ادامه چنین روندی باعث 
می شود هزینه های آزمایشگاهی حتی ۸۰۰ برابر نیز افزایش 
پیدا کند. چنین اتفاقی در شرایطی رخ می دهد که همین 
الان هم حوزه بهداشت و درمان با مشکلات زیادی مواجه 
است. هرچند وزیر بهداشت و معاونان او نسبت به بروز این 
مشکلات، همیشه سیاست تکذیب را در پیش گرفته اند اما 
واقعیتی که در جامعه جریان دارد حاکی از نارضایتی مردم 
از روند درمان در بیمارستان های دولتی، گرانی و کمبود دارو 
و مشکلات دیگری است که حتی باعث می شود بسیاری از 
افراد ناچار از چرخه درمان خارج شوند. مساله مهم دیگر این 
است که حوزه بهداشت و درمان با سلامت و جان انسان ها 
سروکار دارد و هرگونه کمی و کاستی در این حوزه می تواند 
به قیمت جان و سلامت بیماران تمام شود؛ مساله ای که 
بارها کارشناسان حوزه سلامت به آن اشاره کرده اند اما هر 
بار متولیان این حوزه با بی تفاوتی از کنار این مشکلات گذشته 
و تنها به تکذیب اخبار بسنده کرده اند.  مشکلات موجود در 
حوزه بهداشت و درمان زمانی بیشتر شد که دولت تصمیم 
گرفت ارز نیمایی دارو را حذف کند و جای آن تعهداتی به 
مجلس داد که گویا در عمل به آنها چندان هم کوشا نبوده و 
به همین خاطر است که از آن زمان تاکنون نه تنها مشکلات 
موجود در حوزه بهداشت و درمان کمتر نشده که هر روز 

مشکلاتی تازه به این بخش افزوده می شود.
  آزمايشگاه ها به سمت راه های غیرقانونی روی می آورند

ایرج خسرونیا، رئیس انجمن متخصصان داخلی، دراین باره 
گفت: متاسفانه افزایش قیمت دلار در تمامی ابعاد زندگی 
مردم تاثیر منفی گذاشته است. در واقع این افزایش باعث 
شده مشکلات حوزه بهداشت و درمان افزایش یابد و فشار این 
مشکلات بر جامعه پزشکی و مردم بیش از همه وارد می شود. 
وی افزود: هر موسسه و بنگاهی که در زمینه های خدماتی 
کار می کند قطعاً باید بتواند از پس تامین هزینه های خود 
بربیاید؛ اگر شرایط برای این تامین فراهم نباشد، قطعاً مجبور 

می شوند بین ورشکستگی و روی آوردن به راه های غیرقانونی 
کسب درآمد یکی را انتخاب کنند. در هر دو صورت این مردم 
هستند که ضرر می کنند و از دریافت خدمات باکیفیت محروم 
می شوند. خسرونیا گفت: متاسفانه دولت به هیچ کدام از 
تعهداتی که زمان حذف ارز نیمایی دارو به مجلس داده بود 
عمل نکرده و همین مساله هم باعث شده وضعیت بهداشت 
و درمان چنین شرایط بد و بحرانی ای پیدا کند. وی درباره 
راه های غیرقانونی کسب درآمد گفت: وقتی آزمایشگاه توان 
تامین هزینه های خود را نداشته باشد و امکان تامین تجهیزات 
به علت گرانی از او سلب شود، یا مجبور است کسب وکار خود 
را تعطیل کند یا به ارائه برگه های جواب آزمایش به بیماران 
در حالی که اصلًا آزمایشی انجام نشده یا استفاده از وسایل و 
کیت های قدیمی که قطعاً نتیجه درستی ندارند، روی بیاورد. 
در این شرایط بیش از همه این بیماران هستند که در معرض 

خطر قرار می گیرند.
  بدعهدی های دولت و افزايش قیمت خدمات و داروها 
باعث می شود بسیاری از بیماران مجبور به ترک چرخه 

درمان شوند
خسرونیا در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: 
متاسفانه به دلیل همین بدعهدی های دولت در زمینه 
تعهداتی که به حوزه بهداشت و درمان داده و افزایش قیمت 
خدمات و داروها و... بسیاری از بیماران مجبور به ترک چرخه 
درمان می شوند. فردی که برای تامین معیشت خود دچار 
مشکل است، قطعاً برای پرداخت هزینه های درمانی مشکلات 
بیشتری دارد. وی گفت: این بی توجهی ها در نهایت به مهاجرت 
بیشتر پزشکان و متخصصان و کادر درمان می انجامد؛ از سوی 
دیگر کیفیت خدمات در بیمارستان های دولتی را به شدت 
کاهش می دهد و در نهایت باعث ورشکستگی مراکز درمانی 

و آزمایشگاه ها و تعطیلی آنها می شود.
  سیاست غلط دولت در حوزه اقتصاد، تمام بخش ها را به 

دردسر انداخته
سینا مهدوی، کارشناس اقتصادی، نیز دراین باره گفت: 
متاسفانه سیاست های اشتباه اقتصادی که دولت طی این 
سال ها در پیش گرفته، منجر به کاهش ارزش پول ملی و 

در نتیجه بروز مشکلات در تمامی بخش ها از جمله حوزه 
بهداشت و درمان شده است. وی افزود: این ابراز نگرانی رئیس 
انجمن متخصصان علوم آزمایشگاهی کاملًا بجاست چراکه 
وقتی هزینه دریافت خدمات درمانی افزایش بی رویه پیدا 
کند، قطعاً هم به ضرر این مراکز خواهد بود و بیشتر از همه 
به ضرر بیماران تمام می شود. اولین اتفاقی که رخ می دهد 
کاهش کیفیت خدمات است. همان طور که وقتی تولیدکننده 
با افزایش هزینه تولید مواجه می شود، قطعاً دو راه بیشتر 
برایش باقی نمی ماند؛ یا کیفیت کالا را کاهش یا قیمت آن 
را افزایش دهد. در زمینه خدمات درمانی هم همین اتفاق 
می افتد؛ با این تفاوت که هرگونه کم کردن کیفیت این 
خدمات می تواند به قیمت جان بیماران تمام شود. مهدوی 
در پایان گفت: مساله اینجاست که باور مسئولان و متولیان 
حوزه بهداشت و درمان در مورد مشکلات این حوزه با آن 
چیزی که در واقعیت جریان دارد کاملاً متفاوت است و تا زمانی 
که این تفاوت از میان برداشته نشود نمی توان امید داشت 

که روند بهبود وضعیت از سرعت مناسبی برخوردار باشد.

افزایش ۸۰۰ درصدی هزینه های آزمایشگاهی موجب شد؛

صدور برگه های تقلبی آزمایش برای فرار از ورشکستگی

چرا استراتژیست نظام سال 1403 را سال 
»جهش تولید و مشارکت مردم« نام نهاد؟

     مصطفی طاهری نماينده مردم زنجان
 امروزه مشارکت مردمی در اقتصاد ايران قابل قبول نبوده و با موانع 
جدی مواجه است. با توجه به شعار سال توجه ويژه لازم است تا مشارکت 
مردم در اقتصاد از شعار خارج شده و در عمل شاهد حضور مردم در 

تولید باشیم.
در نظام جمهوری اسلامی هر ساله دولت لایحه بودجه سالانه را بر اساس اسناد 
بالادستی مثل سند چشم انداز ۲۰ ساله و قانون پنج ساله تنظیم و تقدیم مجلس 
می کند. مجلس و شورای نگهبان قانون بودجه را قبل از اتمام سال تصویب می کنند. 
سوالاتی مطرح می شود که ضرورت نامگذاری برای سال پیش رو از طرف استراتژیست 
نظام چیست؟ فایده  نامگذاری بعد از بودجه نویسی برای سال جدید چیست؟ در پاسخ 
به این سوالات می توان به موارد زیر اشاره کرد:این شعارها خارج از اسناد بالادستی نبوده 
و تغییر جهتی در آن برنامه ها نیست، بلکه تذکری است تا مانع غفلت قانون گذاران و 
مجریان شود. یادآوری برای خلق فرصت های جدید و هدایت آنها در سمت و سوی 
مشخص است. تجمیع افکار و پتانسیل های کشور برای حل شاخص ترین مشکل 
کشور است. آینده نگری است تا آسیب ها ریشه دار نشوند. تعیین اولویت است برای 
منابع محدود کشور.رهبری حکیم ۱۸ سال است که بر حوزه اقتصاد تاکید دارند. چرا 
حوزه های امنیت و دفاع کشور به این اندازه برجسته نیست؟ جریان هایی این سوال 
را داشته اند که چرا مقوله فرهنگ تا این اندازه برجسته نیست؟ امروز انقلاب اسلامی 
در یک جنگ اقتصادی همه جانبه قرار دارد و دشمنان قصد دارند با حربه اقتصادی و 
تحریم ستون فقرات نظام اسلامی را بشکنند. انتخاب راهبرد »جهش تولید، مشارکت 
مردمی« برای سال ۱۴۰۳ از میان سایر اولویت های موجود کشور از سوی رهبر معظم 

انقلاب در شرایط فعلی بسیار هوشمندانه است.
   چرايی جهش تولید

۱- اساساً اقتصاد ایران ظرفیت تحریم پذیری بسیار بالایی دارد و به راحتی 
قابلیت تحریم شدن است. دلیل این اتفاق را می توان در خام فروش بودن و عدم تنوع 
تولید کشور جستجو کرد. برای حل مشکل راحت تحریم شدن قاعدتاً باید کاری 
کرد تا هزینه های اعمال تحریم علیه کشور افزایش یابد و این اتفاق نخواهد افتاد 
مگر با جهش و تنوع دادن به تولید کشور. در واقع، جهش تولید تنها راه فلج کردن 

تحریم   های اقتصادی است.
۲- جهش تولید می تواند فرصت های از دست رفته اقتصاد ایران در دهه ۱۳۹۰ 
به واسطه ثبت نرخ رشدهای اقتصادی منفی، میانگین منفی، نوسانی را تا حدودی 

جبران کند.
۳- جهش تولید بزرگترین دغدغه خانواده ها و جوانان فارغ التحصیل یعنی اشتغال 
را پاسخ خواهد داد. بسیاری از آسیب های اجتماعی از جمله افزایش سن ازدواج، 

طلاق، اعتیاد، کاهش فرزندآوری، به خاطر بیکاری و مشکلات اقتصادی هستند.
۴- جهش تولید امکان جبران خسارت های اقتصادی ناشی از اختلال در بازار ارز 

و کاهش ارزش پول ملی در کشور را فراهم خواهد کرد.
۵- جهش تولید به ارتباط بین صنعت و دانشگاه، پژوهش های کاربردی و فعالیت 

های دانش بنیان رونق می دهد.
۶- جهش تولید شانس تحقق درآمدهای مالیاتی پیش بینی شده در بودجه 
عمومی دولت در سال ۱۴۰۳ )هزار میلیارد تومان( در شرایط تحریم را افزایش می دهد.

۷- جهش تولید می تواند مشکل سرمایه گذاری را مرتفع کند.
۸- تلاش برای جهش تولید، قابلیت ها و ظرفیت های واقعی کشور برای اقتصاد 
بدون نفت و مشخصاً عدم وابستگی بخش های صنعت، کشاورزی و خدمات به نفت 

را نشان خواهد داد.
۹- جهش تولید امکان تقویت صادرات غیر نفتی و ترمیم اختلال صادرات از 
مسیر کشورهای همسایه با هدف کمک به پوشش نیازهای ارزی کشور در شرایط 

تحریم را فراهم خواهد کرد.
۱۰- جهش تولید انعطاف پذیری سیاست های اقتصادی دولت برای کنترل تبعات 
ناشی از مشکلات ساختاری اقتصادی ایران نظیر رشد بالای حجم نقدینگی و کاهش 
ارزش پول ملی در شرایط تحریم های کنونی را تقویت خواهد کرد.         ادامه دارد .... 

تحقق شعار سال 

یادداشت 

جاده های خونین و مسافران بی دفاع
  محمدباقر تهرانی

نزدیک به ۸۰۰ خانواده ایرانی سال گذشته برای سفرهای نوروزی برنامه ریزی 
کرده و امیدوار بودند بعد از یکسال کار و زحمت و پس انداز و احیانا با قرض و قوله راهی 
سفر شوند تا برای یک سال دیگر کار و سختی و زحمت آماده شوند اما نتوانستند این 
روزهایی را که ما می بینیم و آخرین روزهای ماه اول سال هست را ببینند، آنها سال 

را با عزاداری بابت کشته شدن فجیع حداقل یکی از عزیزان خود شروع کرده اند.
گذشته از ۱۲هزار خانواده دیگر که در همین روزهای خوش بهاری و اول سال 
نو گرفتار بیمارستان و قطع عضو و مصدوم شدن عزیزان خود شدند و احیانا آواره 
داروخانه ها و دربه در دنبال دارو گشتن در همین چند روز هستند. از آن بدتر کمتر از 
یک هفته بعد از تعطیلات عید به بهانه تعطیلی یکی دو روزه عید فطر باز بیشتر از صد 
خانواده عزادار شدند. اجازه دهید کمی بیشتر تامل کنیم؛ در ۱۰ سال گذشته یعنی 
از سال ۹۳ تا ۱۴۰۲ حدود ۱۰ هزار خانواده ایرانی در این ایام عزادار شدند و دیگر برای 
آنان عید نوروز خاطره خوشی نیست و هرسال داغ دلشان تازه می شود. این آمار و ارقام 
را پلیس و هلال احمر داده است یعنی تلفات تصادفات در هنگام بروز حادثه پس باید 
آمار مجروحانی که بعدا در بیمارستان از شدت صدمات جان سپرده اند را به این ارقام 
اضافه کنیم. اما این تلفات جاده ای به همین دو هفته خلاصه نمی شود. طبق آماری 
که پلیس راهور داده است در طول سال ۱۴۰۲ تعداد ۱۷هزار و ۱۷۷ نفر از هموطنان 
مان در تصادفات جاده ای کشته شده و ده ها هزار نفر دیگر مصدوم شده اند. پلیس 
راهنمایی و رانندگی عامل بیشتر تصادفات را عوامل انسانی مثل سرعت بیش از حد 
مجاز، سبقت غیر مجاز یا خواب آلودگی رانندگان اعلام می کند. شکی نیست که عوامل 
انسانی بیشترین نقش را در بروز حادثه داشته اند اما آمار بالای تلفات به عوامل دیگری 
مرتبط است که کمتر ذهن تصمیم گیران جامعه را مشغول خودش می کند. شاید 
بیراه نباشد اگر بگوییم خودروهای موجود در ایران ضعیف ترین خوروها هستند و در 
واقع سرنشینان خودروها در ایران نا ایمن ترین خودروها را سوار می شوند. در بحث 
خودروهای داخلی می توان گفت استانداردهای ایمنی اعمال شده از پایین ترین حد 
در دنیا برخوردار است به عنوان نمونه نه تنها پراید که حتی پرچمدار خوروسازی های 
داخلی مثل تارا و دنا بدنه بسیار ضعیفی دارند که حتی با فشار دست انسان تغییر 
شکل می دهند حتی جنس سقف این خوروها با مثلا پیکان ۳۰ سال قبل هم قابل 
مقایسه نیست چه برسد با خودروهای روز دنیا که حتما در کلیپ های فضای مجازی 
دیده اید اتومبیلی که یک کامیون یا تریلی آن را زیر گرفته و سرنشین آن به سلامت از 
بقایای آسیب دیده خودرو خارج می شود. اکثر خودروهای خارجی موجود هم به خاطر 
سال ها ممنوعیت ورود خودروی خارجی از استانداردهای روز ایمنی دنیا فاصله دارند. 
کاش آماری از خودروهای کسانی که در تصادفات کشته یا مصدوم می شوند وجود 
داشت تا این امر برای مسئولان و تصمیم گیران هم واضح شود، برای مردم که هر روز 
پراید و ۲۰۶ و ۴۰۵ و تیبا و سمند و... مچاله شده در جاده ها را می بینند که واضح است.
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روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

در غیاب سیل برُها؛

سیل سیستان را برد و آب باران به دریا ریخت!

فقدان سند مالکیت
شماره: 26000401 تاریخ: 2 / 2 / 1403 چون خانم ملیحه میرزائی 
دهنوی فرزند علی به کد ملی 1283109646 به موجب وکالت نامه 
66466 مورخ 26 / 11 / 1402 دفتر اسناد رسمی 357 اصفهان از 
طرف وراث مرحوم محمدتقی هادی پور به موجب گواهی حصر وراثت 
به شماره 724 مورخ 09 / 03 / 98 قاضی شورای حل اختلاف شعبه 10 
حصر وراثت اصفهان به نام های کبری، رضا، پریسا، علی، محمد، شهرت 
همگی هادی پور و خانم فاطمه هاشمی دهنوی که ایشان نیز فوت نموده 
و به موجب گواهی حصر وراثت به شماره 140209390004044976 
مورخ 03 / 04 / 1402 قاضی شورای حل اختلاف شعبه 10 حصروراثت 
اصفهان وراث نامبرده حین الفوت عبارتند از رضا، حبیب، رسول، زهرا، 
رضوان، زهره، علی، حمزه، خدیجه شهرت همگی هادی پور، مالک پلاک 
ثبتی 3238 فرعی از 452 اصلی، بخش 16 ثبت اصفهان به موجب 
گواهی حصر وراثت به شماره 6303 مورخ 26 / 11 / 95 قاضی شورای 
حل اختلاف شعبه 10 حصر وراثت اصفهان، مدعی مفقود شدن سند 

مالکیت که با مشخصات مالکیت: محمدتقی هادی پور فرزند رضا شماره 
شناسنامه 2853 تاریخ تولد 05 / 06 / 1346 صادره از اصفهان دارای 
شماره ملی 1283101297 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان مالک 
شش دانگ عرصه و اعیان متن سهم: تمامی ششدانگ، با شماره مستند 
مالکیت 32871 تاریخ 03 / 12 / 1392 دفترخانه اسناد رسمی شماره 
135 شهر اصفهان استان اصفهان، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره 
چاپی 626191 سری د سال 91 که در صفحه 270 دفتر املاک جلد 
670 ذیل شماره 152580 ثبت گردیده است. می باشد اکنون نامبرده 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی پلاک فوق را نموده است لذا به 
استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب در 
یک نوبت آگهی می شود چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به 
ملک مرقوم یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا ضمن ارایه اصل سند 
مالکیت یا سند معامله به این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایید تا مراتب 
صورت مجلس و اصل سند مالکیت به ارایه کننده سند مسترد گردد. 

بدیهی است اگر ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسید یا در صورت اعتراض 
اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود اقدام به صدور سند مالکیت 
المثنی طبق مقررات خواهد شد. لازم به ذکر است سند طی شماره 
32872 مورخ 03 / 12 / 92 دفتر اسناد رسمی 135 اصفهان در رهن 
بانک صادرات می باشد و بانک طبق نامه شماره 23 / 29 / 1 مورخ 05 
/ 01 / 1403 با فک رهن سند رهنی مذکور موافقت کرده است. رئیس 

منطقه ثبت اسناد شمال: سیداسداله موسوی، 1704029 / م الف

فقدان سند مالکیت
شماره نامه: 140385602031000252 تاریخ ارسال نامه: 03 / 
02 / 1403 نظر به اینکه آقای حسن دهقانی عشرت آباد احدی از ورثه 
آقای عبدالصمد دهقانی عشرت آباد فرزند محمدعلی دارای شماره 
شناسنامه 144 نائین با ارائه ی یک برگ استشهاد محلی که هویت و 
امضاء شهود رسما گواهی شده مدعی فقدان سند مالکیت دفترچه ای 
سه چهارم سهم مشاع از نه سهم ششدانگ آغل و هفت قطعه زمین 

مزروعی به پلاکهای ثبتی 16378 و 16438 و 16444 و 16460 و 
16470 و 16487 و 16497 و 16501 اصلی واقع در مزرعه عشرت 
آباد بخش 2 حوزه ثبت نایین که در صفحه 539 دفتر 18 املاک ذیل 
ثبت 563 بنام آقای عبدالصمد دهقانی عشرت آباد فرزند محمدعلی 
ثبت و سند مالکیت صادر گردیده و تاکنون نسبت به آن معامله انجام 
نشده - می باشد و درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده لذا 
طبق ماده 120 اصلاحی آیین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی 
می شود که هر کس مدعی انجام معامله نسبت به ملک مزبور یا وجود 
سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ انتشار این آگهی تا 10 روز به 
این اداره مراجعه و اعتراض خود را کتبا با مدارک مثبت تسلیم نماید در 
صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول واخواهی و یا وصول واخواهی 
بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله در صدور المثنی سند مالکیت 
طبق مقررات اقدام خواهد شد. مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نایین: 

علیرضا راحتی، 1704381 م.الف

یاقوت وطن/گروه گزارش

بعد از بارش هاي سیل آسا در هفته اول اسفند، اعلام شد كه بیش از 59 هزار نفر از 
جمعیت جنوب استان و ساكن در 1947 روستا و 16 شهرستان، از سیلاب آسیب دیده اند 
كه طبق اعلام رییس سازمان مدیریت بحران كشور، بیشترین روستاهاي خسارت دیده 

در شهرستان هاي چابهار )48۰ روستا( و شهرستان نیك شهر )۳۳۰ روستا( بودند .
خسارات اولیه به تاسیسات آب و برق و مخابرات و جاده ها و خانه هاي مسکوني در 
ایرانشهر و کنارک و دشتیاري و قصرقند و چابهار و نیک شهر 22 هزار میلیارد ریال برآورد 
شده بود، میزان خسارت وارده به راه هاي مواصلاتي جنوب استان حدود 1700 میلیارد 
تومان تخمین زده مي شد علاوه بر اینکه اخباري از انسداد راه دسترسي و آبگرفتگي 
محورهاي 178 روستا و زمان بري 10 روزه براي ترمیم و بازگشایي حدود 2 هزار 
کیلومتر راه هاي آسیب دیده و ریزش بیش از 200 دستگاه پل و آب نما و محورهاي در 
حاشیه کوهستان و تراشه هاي سنگي در ایرانشهر، کنارک، دشتیاري، قصرقند، چابهار 
و نیک شهر منتشر شد . در حالي که دولت تلاش مي کرد بر کمبودهایي که منجر به 
اعتراضات مردمي شده، سرپوش بگذارد و با ارایه گزارش هاي آماري از میزان کمک هاي 
امدادي، نشان دهد که وضعیت مردم سیلزده، بد نیست و مشکلات در حال حل است، 
مردم در فضاي مجازي تصاویر خانه هاي آب گرفته سیلزده ها و واقعیت آنچه بر جنوب 
سیستان و بلوچستان مي گذشت را منتشر کردند . در این میان، برخي مدیران میاني از 
کمبودهایي که کمک رساني به مردم سیل زده را دشوار و در مواردي، غیر ممکن مي کند، 
انتقاد کردند چنان که فرماندار شهرستان نیک شهر گفت: » ساخت پل روي رودخانه ها و 
تکمیل جاده نیک شهر ضروري است در حالي که حتي جاده هاي روستایي از ابنیه فني 
و آبنما محروم هستند و با کمترین بارندگي مسیر آنها بسته مي شود و هیچ راهي به جز 

امداد هوایي براي امدادرساني و انتقال بیماران وجود ندارد. « 
تخمین اولیه از خسارت 12 هزار میلیارد ریالي به بخش کشاورزي شهرستان هاي 
زرآباد، دشتیاري، چابهار، قصرقند، نیکشهر، کنارک، راسک، فنوج، سرباز، سیب و سوران 
و مهرستان حکایت داشت آن هم در حالي که معاش مردم این منطقه به کشت و زرع 

وابسته است . 
چند روز بعد از سیل اسفند ماه استاندار سیستان و بلوچستان با قاطعیت گفت که: » 
هیچ مشکلي در حوزه اعتبارات وجود ندارد و به همه دستگاه ها تاکید کردیم هیچ مشکلي 
وجود نداشته باشد. « و تاکید کرد که » با توجه به اینکه این مناطق مستعد سیلاب است 

باید به گونه اي مدیریت کنیم که در سنوات آتي نیز دچار مشکل نشویم. « 
استاندار سیستان و بلوچستان زماني این وعده ها را داد که از بارش سیل آساي پاییز 

و خسارت 5 هزار میلیارد توماني وقوع سیل در جنوب استان فقط 4 ماه مي گذشت .
 اما این تمام ماجرا نبود، هفته گذشته دوباره، همانطور که سازمان هواشناسي با 
بالاترین سطح هشدار پیش بیني کرده بود، به دنبال بارش سیل آسا در استان سیستان و 
بلوچستان در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه )28 و 29 فروردین( در نقاط مختلف جنوب 
استان سیل جاري شد که خسارات اضافه اي بر زندگي و معاش مردم این استان وارد کرد . 
مدیرکل مدیریت بحران سیستان و بلوچستان این بار از جاري شدن سیلاب در 300 
روستاي جنوب استان و قطع ارتباط مخابراتي 60 روستاي شهرستان هاي زرآباد، کنارک 
و چابهار خبر داد و مدیرکل بنیاد مسکن سیستان و بلوچستان گفت که 2150 واحد 
مسکوني بر اثر جاري شدن سیلاب آسیب دیده اند که از این تعداد، 1500 واحد مسکوني 
روستایي نیازمند تعمیرند اما 500 واحد مسکوني روستایي و 150 واحد مسکوني شهري 
کاملا تخریب شدند و باید از نو ساخته شوند . یکي از مسوولان شهرستان چابهار هم اعلام 
کرد که علاوه بر خسارات سنگین در بخش هاي راه، کشاورزي و زیرساخت هاي شهري 
و روستایي این منطقه، بارندگي شدید، مسیر روستایي چابهار به تعدادي از روستاهاي 

همجوار را مسدود کرده و خانه و اراضي کشاورزي ساکنان 21 روستاي چابهار با سیلاب 
و گرگروک )فرسایش خندقي خاک( محاصره شده است . به گفته مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب کشور، در این نوبت جدید از جاري شدن سیلاب، تاسیسات آب 289 
روستا و 6 شهر استان آسیب دید در حالي که به دلیل آسیب وارد شده به راه هاي استان و 
طغیان رودخانه ها، تا سه روز بعد از وقوع سیل، احیاي شبکه آبرساني بیش از 140 روستا 
ممکن نبود . روز 30 فروردین در یک برآورد اولیه اعلام شد که در سیل اخیر، علاوه بر 
خسارات بخش کشاورزي، با انسداد بیش از 270 محور روستایي، اصلي و فرعي، قطع 
برق 345 روستا به دلیل تخریب شبکه و تخریب شبکه آبرساني، بیش از 18 هزار میلیارد 
ریال خسارت ایجاد شده که در ارزیابي دقیق تر این رقم حتما افزایش خواهد یافت .با 
وجود این اخبار اما در این نوبت از جاري شدن سیل، باز هم شهرستان نیک شهر متحمل 
خسارات زیادي شد چنان که فرماندار نیکشهر اعلام کرد: » بارش سنگین باران موجب 
مسدود شدن راه 154 روستاي این شهرستان شده.  هم اینک پس از گذشت چند روز 
ماشین آلات راهسازي و راهداري براي بازگشایي راه هاي نیکشهر وجود ندارد و نیاز است 
مسوولان استاني و کشوري به کمک مردم روستایي بشتابند. هم اکنون برق 12 روستاي 

این شهرستان قطع است.
متاسفانه راه مسدود است و محور باز نیست و امکان بررسي و بازدید خط در حال حاضر 
ممکن نیست و نیروهاي برق منتظر باز شدن راه هستند تا خاموشي را برطرف و روستاها 
را برقدار کنند.« فرماندار نیک شهر که با خبرگزاري ایسنا صحبت مي کرد، از آبگرفتگي 
خانه هاي مردم و تخریب سازه هاي خشت و گلي در سیلاب اخیر خبر داده بود و در همین 
صحبت ها، اشاراتي داشت که نشان مي داد برخلاف ادعاي مسوولان استان، طي دو ماه اخیر 
براي جلوگیري از خسارت جدید اقدامات پیشگیرانه اي صورت نگرفته است: » همچنان 
پس از گذشت چند روز از وقوع سیلاب راه دسترسي بیش از 100 روستا در نیکشهر کاملا 
مسدود است و مردم براي تامین مایحتاج زندگي یا انتقال بیماران با مشکل جدي مواجه 

هستند. سیلاب در چندین نقطه از شهرستان به خطوط مخابراتي و خطوط انتقال برق 
آسیب وارد کرد که در حال حاضر بیش از 20 بخش  و روستاي این منطقه در خاموشي 

کامل هستند و به دلیل قطع شبکه مخابراتي امکان اطلاع رساني ندارند .
 به دلیل حجم بالاي خسارت ها در حوزه راه، برق و مخابرات، امدادرساني به روستاها با 
مشکل مواجه شده و امدادرساني در کانون هاي بحراني با بالگرد امکان پذیر است که لازم 
است مسوولان بالگرد اعزام کنند . علاوه بر ضرورت جبران خسارت سیل براي آسیب دیدگان 
ساکن در این منطقه، براي جلوگیري از مسدود شدن راه ها در زمان بارندگي و خسارات 
جدید باید در تمام محورهاي روستایي و فرعي بیش از 500 دستگاه پل جدید و ابنیه 
فني و آبنما ساخته شود، بیش از 2 هزار کیلومتر راه خاکي آسفالت و استاندارد سازي شود، 
جاده ترانزیتي در معابر مواصلاتي محدوده نیک شهر باید ایمن سازي شود تا رانندگان 
عبوري از ریزش کوه و خسارات جاني در امان باشند و با توجه به اینکه سیلاب به یک 
تهدید جدي براي بیش از 30 روستاي این منطقه تبدیل شده، سیل بند تخریب شده 
10 روستاي این منطقه باید هرچه سریع تر از نو ساخته شود وگرنه با تشدید بارش ها یا 

سامانه جدید وضعیت این مناطق بحراني خواهد شد. «
 انسداد راه ها بر اثر جاري شدن سیلاب، بلاي جان بناهاي و محوطه هاي باستاني منطقه 
سیل زده هم شد چنان که روز یک شنبه، مجتبي سعادتیان؛ معاون میراث فرهنگي استان 
سیستان و بلوچستان به خبرگزاري ایلنا گفت: » حجم سیلاب آنقدر زیاد است که مسیرها 
هنوز براي اعزام یگان حفاظت میراث فرهنگي استان سیستان و بلوچستان و کارشناسان 
میراث فرهنگي و برآورد خسارات وارد شده به بناها و محوطه هاي تاریخي این منطقه 
باز نشده و نمي توانیم آمار دقیقي از اتفاقات رخ داده براي آثار تاریخي جنوب سیستان 
و بلوچستان داشته باشیم احتمال مي دهیم به دلیل آنکه سنگ نگاره هاي تاریخي در 
مناطق صخره اي واقع شده اند، خسارت کمتري به آنها وارد شده باشد اما تمام بناها از جمله 
قلعه بمپور که منتسب به دوره ساساني است و تپه ها و قلعه ها در معرض تخریب ناشي از 

سیلاب قرار دارند چون اغلب بناها و قلعه هاي تاریخي استان از خشت و گل ساخته شده اند 
که در برابر آسیب هاي ناشي از سیلاب و ناپایداري هاي جوي به شدت آسیب پذیرند. «

  یك ریال خسارت به روستاهاي سیلزده نداده اند 
یکي از ساکنان روستاي » وشنام دري « در 20 کیلومتري بندر چابهار در توضیح 
مشکلاتي که براي اهالي این روستا و روستاهاي اطراف بعد از وقوع سیل و بارش هاي اخیر 
ایجاد شده مي گوید: » سیل اسفند ماه به زمین هاي کشاورزي منطقه آسیب زیادي زد ولي 
خانه ها خسارت کمتري دید چون مردم روستا با نگراني از ورود سیلاب به خانه هاي شان، 
به محض شروع بارندگي، بندهاي کشاورزي )گودال هاي ذخیره آب باران براي کشاورزي 
دیم( را باز کردند تا آب به جاي سرریز شدن به خانه ها به سمت دریا برود . اگر مردم این 

بندها را باز نمي کردند حتما شاهد خرابي گسترده در روستا بودیم .« 
این فعال اجتماعي مي گوید آب بندهاي کشاورزي در حالي به ناچار به دریا سرازیر 
شد که روستاي وشنام دري مثل تمام روستاهاي چابهار، محروم از آب شرب است در 
حالي که کنار شهري است که آوازه اش در کل کشورهاي منطقه پیچیده و بندرچابهار، 
یک گذرگاه بسیار مهم براي تجارت خارجي کشورهاي منطقه است. این فعال اجتماعي 
مي گوید بعد از سیل اسفند ماه، دولت تنها اقدامي که انجام داد این بود که فرم هاي اعلام 
خسارت به شوراها و دهیاري ها فرستاد تا مردم اعلام خسارت کنند اما تا امروز که فروردین 
به پایان رسیده و سیل دوم هم خسارت جدیدي به کشاورزي مردم وارد کرده، هیچ رقمي 
از خسارت هاي سیل اسفند به مردم پرداخت نشده است.  این ساکن روستاي وشنام دري 
مي گوید که کشاورزان براي ایجاد بندهاي کشاورزي باید با هزینه شخصي تراکتور اجاره 
کنند که هزینه اجاره هر تراکتور بابت هر ساعت شخم زدن و حفر بند، 500 هزار تومان 
است و ایجاد هر بند هم حدود دو روز زمان مي برد . به گفته این ساکن روستاي وشنام 
دري، تنها منبع امرار معاش 90 درصد مردم این روستا و روستاهاي اطراف، کشاورزي و 
کشت محصولاتي مثل ذرت و ماش است اما تاکید مي کند که جوانان روستا دیگر حاضر 
به کشاورزي نیستند و سه ماه از سال و خارج از فصل صید، براي کارگري به شهرهاي 
دور و نزدیک مي روند و در فصل صید )بهار، پاییز و زمستان( سراغ لنج داران بندر چابهار 
مي روند تا به عنوان » جاشو« راهي آب هاي آزاد شوند اما صاحب لنج فقط به شرط صید، 
به کارگرانش مزد مي دهد و در غیر این صورت، کارگر باید از جیب خودش پول خوراک و 
خدمات آن سه ماه را به ناخدا بپردازد. این فعال اجتماعي روستاي وشنام دري، مي گوید 
که برادر و پسردایي اش، هفته قبل و بعد از سه ماه جاشویي براي ناخدا، به روستا برگشته اند 
در حالي که لنج در این سه ماهي که در آب هاي آزاد سرگردان بوده، فقط 20 تن ماهي 
صید کرده که این حجم صید آن هم براي سه ماه، معادل هیچ است و به همین دلیل هم 
ناخدا به هر کارگر بابت این سه ماه کمتر از 15 میلیون تومان مزد داده است . این فعال 
اجتماعي مي گوید که حالا فقط سالمندان روستا مشغول کشاورزي هستند اما آنها هم 
با سیل اسفند و فروردین متضرر شده اند چون دولت نه تنها خسارت تخریب بندها را 
پرداخت نکرده و حتي براي ایجاد چاه نیمه اي که محل ذخیره آب باران باشد، اقدامي 
نمي کند، حتي یک دستگاه تراکتور براي کمک به مردم به منطقه نفرستاده و مردمي که 
بابت سیل، خسارت دیده اند حالا باید از جیب خودشان براي اجاره تراکتور هزینه کنند.

 سوءمدیریت در استفاده بهینه از آب بارندگي اسفند و فروردین در سیستان و 
بلوچستان البته مورد انتقاد اغلب کارشناسان قرار گرفت، به خصوص که طبق اعلام 
سازمان هواشناسي شدت بارش ها در اسفند و فروردین در حدي بود که بیش از یک تا 

سه برابر میانگین بارش سالانه در جنوب سیستان و بلوچستان ثبت شد. 
ساکن روستاي وشنام دري در توضیح بخش دیگري از مشکلاتي که بعد از سیل اسفند 
و فروردین براي مردم این منطقه ایجاد شده، به قطع برق و سیستم هاي مخابراتي اشاره 

مي کند و مي گوید: » در طول هفته فقط یک روز اینترنت داریم . 
آنتن دهي تلفن همراه، در تمام ساعات روز مختل است و هیچ راهي براي اطلاع رساني 
نداریم . با اختلال اینترنت، برگزاري کلاس هاي درس آنلاین دچار مشکل شده و کسب 
و کار مردم هم به خطر افتاده چون با قطع اینترنت، دستگاه کارتخوان مغازه ها هم کار 
نمي کند . هفته گذشته و در روز وقوع سیل، به شهر رفته بودم ولي به دلیل قطع برق وعدم 
آنتن دهي تلفن همراه، تا سه روز نتوانستم با خانواده ام تماس بگیرم و بعد از سه روز که جاده ها 
باز شد، توانستم به روستا برگردم . « مشکلات بي آبي و اختلال اینترنت و عدم آنتن دهي 
تلفن همراه روستاي وشنام دري در حالي با وقوع سیل اسفند و فروردین تشدید شده 

که این روستا، مرکز دهستان و روستاي قمر است و 25 روستا را تحت پوشش دارد. 

According to Metrological Organization, since the beginning of 
the current Iranian calendar year (March 20),  the country has 
experienced an increase of 16 percent in precipitation compared 
to the same period a year before.However, Tehran, Semnan, and 
Qazvin are among the provinces that have received severely low 
rainfall.From March 20 till April 22, precipitations amounted to 43 
mm which shows an increase of 16 percent compared to 37 mm 
long-term average rainfall.

Since the beginning of the current water year (September 23, 
2023) till April 22, a total of 167 mm of rainfall has been recorded 
in the country. It represents a 16 percent decrease from the long-
term average of 198 mm.
According to statistics, Semnan (44 percent), Tehran (40 percent), 
Qazvin (39 percent), and Khorasan Razavi ( 37 percent) provinc-
es have received lower amounts of rainfall compared to normal 
conditions.

Rainfall in-
 creases by 16%

since mid-
March yr/yr

»آگهی مزایده و تجدید مزایده عمومی یک مرحله ای«  چاپ اول

شهرداری اسلامشهر در نظر دارد به استناد مصوبه شورای محترم اسلامی شهر نسبت به اجرای موارد ذیل از طریق برگزاری مزایده و تجدید مزایده عمومی اقدام نماید. بدینوسیله از اشخاص 
حقیقی و حقوقی واجد شرایط دعوت میگردد جهت دریافت اسناد مزایده از طریق سامانه تداركات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir اقدام و جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره 

۰۲156۳6۳۰9۰ تماس حاصل نمایند.
1-مشخصات موضوع مزایده عمومی:

۲-برندگان اول و دوم مزایده و تجدید مزایده عمومی هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 
۳-بدیهی است كلیه فرآیند برگزاری مزایده و تجدید مزایده عمومی الکترونیکی و از طریق سامانه تداركات الکترونیکی دولت می باشد. 

4- سایر شرایط در اسناد مزایده و تجدید مزایده عمومی درج گردیده است
5-تاریخ چاپ نوبت اول ۰6 / ۰۲ / 14۰۳         6-تاریخ چاپ نوبت دوم 1۳ / ۰۲ / 14۰۳

۳۰7۲7  محسن حمیدی- شهردار اسلامشهر

آگهی مفقودی 
برگ سبز سواری پیکان 16۰۰ به شماره پلاک 978 ص 51 ایران 4۲ و به 
شماره موتور 111۲7861469 و به شماره شاسی ۰۰7846۳7۰9 مدل 

1۳78 به نام عطیه صوفی مقدم سنگانی مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی 
كارت دانشجویی به نام ساجده شاكری ترشیزی فرزند قدیر به 

شماره دانشجویی 4۰۲1641۳۰45 مقطع كارشناسی ارشد رشته 
معماری از دانشگاه دولتی بجنورد مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

آگهی مفقودی 
 سند كمپانی خودرو پژو PARS XU7P سواری به شماره انتظامی
 947 ق 98 ایران 95  به شماره موتور        1۲5K۰1۳1۲67    و شماره 

شاسی     NAANA15e6ph۲۳۲7۰۳ مدل 14۰۲ رنگ سفید 
روغنی    به نام علی محمد شاركی فرزند عمر كدملی 5۲59۲5957۲  

صادره از نیکشهر مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد

آگهی مفقودی 
 برگه سبز  خودرو سواری پژو پارس جی ال ایکس به رنگ

 نقره ای متالیك مدل 1۳84به شماره موتور ۲۰۲6994 شماره 
شاسی 11۳۰468۲ و شماره پلاک 187 ی 94ایران۳8 بنام علی 

افسا مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.
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nation in Iran 
national vol-
leyball team

مرضیه جعفری:

 اولویتم ادامه مربیگری در 
خاتون بم است

در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی؛

مس – پیکان، نبرد تکراری در کویر

   سرویس ورزشی
سرمربی تیم فوتبال بانوان خاتون بم گفت: برای فصل جدید لیگ 
برتر فوتبال بانوان پیشنهاداتی به من شده اما اولویتم مربیگری تیم 

شهر خودم است.
مرضیه جعفری درباره برنامه تمرینی شاگردانش برای حضور در 
مسابقات جام باشگاه های آسیا اظهار کرد: قرار است با مسئولان باشگاه 
صحبت کنم تا شرایط و برنامه های تیم را برای شرکت در مسابقات جام 
باشگاه های آسیا بررسی کنیم. سرمربی تیم فوتبال خاتون بم درخصوص 
دهمین قهرمانی تیمش در لیگ برتر فوتبال بانوان افزود: من کاری به 
سایر تیم ها ندارم فقط هر جایی که بودم دلم می خواست تمام تلاشم 
را بکنم تا تیم به ایده آل ترین شرایط برسد و شاگردانم هم همه تلاش 
خودشان را کردند. همیشه از کودکی اول بودن برام مهم بود و خدا هم در 
این راه کمک مان کرده است بچه ها خواستند و تمام تلاش خود را کردند.

وی به مربیگری خاص خودش اشاره و عنوان کرد: شاید شرایط 
مربیگری من خاص و سخت است و همیشه فوتبالیست ها به من می گویند 
ما حاضریم 10 بازی انجام دهیم اما یک جلسه سر تمرین شما نباشیم، 

چون شرایط تمرین سخت است.
جعفری همچنین به اتحاد و همدلی شاگردانش برای رسیدن به 
قهرمانی اشاره کرد و افزود: ما همیشه یک هدف داشتیم و آن هم خوشحال 
کردن مردم شهرمان بوده است و در این راه هم خدا خیلی به ما کمک 
کرده است و شاگردانم هم خیلی تلاش کرده اند و از جانشان گذشته اند و 
اتحاد و همدلی خیلی مهم بوده است. من همیشه بیرون از زمین خیلی 
رفیق هستم اما داخل زمین شرایط فرق دارد و شاگردانم واقعا با جان و 

دل برای من بازی کرده اند و حرف گوش کن بوده اند.
وی در ادامه به شرایط سخت تیمش در نیم فصل دوم لیگ برتر اشاره 
کرد و گفت: شرایط خیلی سخت بود ما با از دست دادن ملیکا محمدی از 
لحاظ روحی روانی و فنی خیلی ضربه خوردیم اما همه خواستند و با هم 
صحبت کردیم که یک هدف داریم و آنچه اول فصل همه خواستند.مربی 
خاص فوتبال بانوان درخصوص حس کسب دهمین قهرمانی لیگ برتر 
فوتبال بانوان اظهار کرد: قهرمانی تیم ما در لیگ برتر دو حس خوشایند 
و ناخوشایند داشت حس ناخوشایندش به دلیل نبودن ملیکا محمدی 
بود لحظه قهرمانی نبود میلکا و دو بازیکن مصدوم تیم خیلی شرایط را 
برای من سخت می کرد از طرفی شرایط خیلی خوشایندی که ما توانسته 
ایم به هدف و قولی که داده بودیم برسیم و مردم شهر خوشحال شوند. 
وی در پایان درخصوص دو بازیکن مصدوم تیمش اضافه کرد: دو بازیکن 
مصدوم دیگر روند درمانی را طی می کنند و هنوز مشخص نیست به جام 

باشگاه های آسیا برسند.

   سرویس ورزشی
مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی امروز با یک دیدار در رفسنجان 
آغاز می شود؛ همان شهری که استقلال وداعی زودهنگام با این جام 

داشت و مقابل مس شکست خورد و از گردونه رقابت ها کنار رفت. 
مسی ها امروز میزبان پیکان هستند این مسابقه در روز 24 فروردین 
و در هفته بیست و سوم لیگ برتر برگزار شد که دو تیم با تساوی 2 بر 2 
امتیازها را تقسیم کردند ولی بازی تکراری امروز  باید برنده داشته باشد و 

بازنده این مسابقه با جام وداع خواهد کرد
مس رفسنجان با محرم نویدکیا هنوز نباخته و شرایط خیلی خوبی دارد 
و پیکان هم وضعیت مناسبی را با رضا عنایتی پیدا کرده و خیالش بابت بقا 
در لیگ برتر تقریبا راحت است. دو مربی جوانی که یکی گزینه سرمربیگری 
تیم امید بود و دیگری هدایت تیم امید را برعهده گرفت.  مس رفسنجان 
برای رسیدن به این مرحله استقلال را 2 بر صفر شکست داد و پیکان هم 

تیم لیگ دسته دومی ستارگان بهمن جوان را یک بر صفر برد.
در دیگر دیدار مهم این مرحله فردا  تراکتور پس از 2 شکست در لیگ، 
این بار در جام حذفی به مصاف ذوب آهنی می رود که در این فصل باختِ 
بیرون از اصفهان نداشته است. این سومین و آخرین پیکار تراکتور و ذوب آهن 
در فصل 140۳-1402 فوتبال ایران خواهد بود. گاندوها ابتدا در نیم فصل 
اول با یک گل میهمان خود را شکست دادند و یکی از سه پیروزی خانگی 

)2بازی در لیگ و یکی در جام حذفی( این فصل شان را جشن گرفتند.
در مسابقه برگشت نیز که 24 فروردین ماه به انجام رسید، شاگردان 
محمد ربیعی در ورزشگاه یادگار امام میزبان خود را با نتیجه پرگل چهار بر 
یک در هم کوبیدند تا مسیر خمس و پرشورها از هم جدا شود. حالا نماینده 
تبریز که دیگر شانس حداقلی برای قهرمانی در لیگ دارد، برای ماندن در 
تنها جام در دسترس خود، چاره ای جز غلبه بر سفیدوسبزها و گرفتن انتقام 
از این تیم ندارد. تراکتور طی چهار دیدار به انجام رسانده در سال 140۳ 
بردی نداشته و 2 تساوی و 2 باخت نصیبش شده و حالا باید با عبور از سد 
ذوب آهن به آینده فصل امیدوار بماند وگرنه قبول سومین شکست برابر 

ذوب، پایان کار آن ها در این فصل خواهد بود.
ذوب آهن در سه بازی رسمی اخیرش 2 پیروزی داشته و شرایط روحی 
نسبتا خوبی دارد. آن ها پس از مدت ها به پیروزی خانگی دست یافتند و از 
سد آلومینیوم گذاشتند و حالا باری دیگر به تبریز بازگشته اند. نکته جالب 
درباره تیم تحت هدایت محمد ربیعی این است که در خارج از اصفهان باختی 
نداشته است. باید دید رکورد جذابِ این فصل شان شکسته می شود یا خیر.

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

   سرویس ورزشی
سرجیم ردکلیف پس از اصلاح ساختار مدیریتی 
شیاطین سرخ حالا با کمک مشاورانش به دنبال تحول 

در ساختار درونی یونایتد است.
منچستریونایتد برای نزدیک شدن به کورس سه 
اسبه 2 فصل اخیر لیگ برتر یعنی پیوستن به جمع 
آرسنال، سیتی و لیورپول نیاز به خانه تکانی اساسی 
در ترکیب خود دارد. بازیکنانی که عمر فوتبالی شان رو 
به پایان است، باید تیم را ترک کنند تا خون تازه وارد 
رگ های قرمز های منچستر شود. یکی خطوط نیازمند 
تقویت، خط هافبک این تیم است. به همین دلیل مدیران 
منچستریونایتد به دنبال جذب بهترین هافبک های 

موجود در بازار نقل و انتقالات هستند.
   منچستریونایتد جدی ترین مشتری موسیالا 

براساس گزارش رسانه های انگلیسی، منچستریونایتد 
در تلاش است تا در رقابت برای جذب جمال موسیالا، 
هافبک تهاجمی بایرن مونیخ از منچسترسیتی، لیورپول 
و رئال مادرید پیشی بگیرد.موسیالا در آلمان از پدری 
نیجریه ای و مادری آلمانی متولد شد اما در انگلیس 
بزرگ شد و در تیم های ملی زیر 1۵، زیر 1۷ و زیر 21 
سال انگلیس سابقه بازی دارد. او تصمیم گرفت در 
سطح بزرگسالان برای ژرمن ها بازی کند و اکنون یکی 

از مهم ترین مهره های ناگلزمن در یورو 2024 خواهد بود.
این بازیکن 21ساله در سطح جوانان برای چلسی بازی 
کرد و در سال 201۹ وقتی 1۷ سال داشت، راهی بایرن 
شد. موسیالا در 1۶1 بازی برای غول بوندس لیگا، 4۳ 
گل و۳0 پاس گل ثبت کرده. جمال همچنین 2۷ بازی 
ملی برای آلمان انجام داده است. »ناسیونال« اسپانیا در 
خبری مدعی شده باشگاه آلمانی از عملکرد موسیالا در 
این فصل رضایت کامل نداشته و معتقدند او افت کرده 
است. البته کل تیم  مونیخی این فصل ضعیف شده؛ البته 
غیر از هری کین! این رسانه اسپانیایی بر این باور است 
اگر شرایط به همین منوال پیش رود، بایرن او را با مبلغ 

120 میلیون یورو به فروش می رساند.
   یونایتد تنها نیست 

جای تعجب نیست علاقه زیادی به این ملی پوش 
آلمانی وجود دارد و پیشنهاد منچستریونایتد به 120 
میلیون یورو رسیده تا مانع از پیوستن او به رئال مادرید 
شود.برنامه فلورنتینو پرس، رئیس مادرید این است که 
در تابستان 202۵ برای جذب او تلاش کند چون در این 
تابستان آنها هدف های دیگری را دنبال می کنند.با توجه 
به برنامه رئال، باشگاه های انگلیسی در این تابستان برای 
جذب او تلاش خواهند کرد در این بین به نظر می رسد 
منچستریونایتد از لیورپول و سیتی جلوتر است. آنها 

به محض باز شدن پنجره نقل و انتقالاتی قصد دارند 
پیشنهاد خود را به مونیخ ارسال کنند.

   اثر دومینو وار 
این انتقال احتمالا در بازار نقل و انتقالات اثر دومینو 
واری داشته باشد. اگر بایرن، موسیالا را بفروشد با دست 
پر وارد مذاکره برای خرید فلورین ویرتز هافبک لورکوزن 
خواهد شد؛ بازیکنی که اولویت سیتی در تابستان  نام 
دارد. اگر منچستریونایتد بتواند جمال موسیالا را جذب 
کند، حرکت بزرگی در بازار کرده است و می تواند به 

رقیبان مستقیم اش هم ضربه وارد کند.
   نظر جمال؟ تمرکز فعلا روی لیگ قهرمانان 

از طرفی دیگر خود موسیالا هنوز حرفی از ترک آلیانز 
آرنا نزده  و در مصاحبه هایش به تمرکز روی ادامه فصل 
مخصوصا لیگ قهرمانان اروپا اشاره کرده؛ لیگ قهرمانانی 
که حالا تنها شانس توخل برای رسیدن به قهرمانی در 
این فصل  محسوب می شود. به نظر می رسد سرنوشت 
مجموعه بایرن مونیخ به این رقابت ها رقم خورده 
است اگر آنها قهرمان اروپا شوند، کمتر مدیری دست 
به بازیکنان فاتح اروپا می زند و ستاره های تیمش را 
می فروشد اما  چنانچه شاگردان توخل در لیگ قهرمانان 
هم ناکام شوند، احتمال تغییرات گسترده در تابستان 

بالا خواهد بود.

“موسیالا” در راه اولدترافورد

    سرویس ورزشی
با گذشت بیش از ۲ سال از پارالمپیک توکیو و با 
وجود پیگیری های فراوان، مهدی اولاد مدعی است 
که هنوز پاداش قهرمانی خود را از اداره کل ورزش و 

جوانان استان فارس دریافت نکرده است.
مهدی اولاد اظهار کرد: قبل از اعزام به پارالمپیک 
توکیو، مسوولان اداره کل ورزش و جوانان استان فارس 
وعده داده بودند که در صورت کسب مدال طلا ۵0 
سکه پاداش خواهند داد. حواله این جوایز را نیز با مهر 
اداره ورزش و جوانان در دست دارم. بعد از بازگشت از 
پارالمپیک، نصف این سکه ها پرداخت شد اما با تغییرات 
مدیریتی که در اداره کل ورزش و جوانان استان فارس 
صورت گرفت، کسی جوابگو نیست. قهرمان پارالمپیک 
توکیو در رشته دوومیدانی عنوان کرد: تا امروز 4 مدیر در 
راس اداره کل ورزش و جوانان استان فارس قرار گرفته اند 
و هر کسی که می آید برای دریافت پاداش به او مراجعه 
می کنم، اما من را به مدیر بعدی پاس می دهد. حتی ۳ 
ماه قبل از عید با مدیر کل ورزش و جوانان استان فارس 
در هتل المپیک جلسه داشتم و به من قول داد که پاداش 
پارالمپیک توکیو را بعد از عید حتما پرداخت خواهد 
کرد، اما تا امروز هیچ اقدامی صورت نگرفته است.اولاد 
افزود: سال گذشته به دلیل این که مسوولین به وعده 

خود عمل نکردند برای احقاق حقم حساب اداره کل 
ورزش و جوانان استان را توقیف کردم. زمانی که این 
حکم اجرایی شد استان فارس حساب خود را خالی کرده 
بود. چند روز پیش نیز با وکیلم صحبت کردم و برای این 
که حقم پایمال نشود اموال اداره کل ورزش و جوانان 
استان فارس را توقیف کردم.قهرمان پارالمپیک توکیو 
اضافه کرد: برای گرفتن حقم از هیچ تلاشی کوتاهی 
نخواهم کرد، واقعا این نوع رفتار و برخورد مسوولان 
را نوعی توهین به خود می دانم. بیش از 2 سال است 
که حواله روی دستم باد کرده و کسی جوابگو نیست و 
برای دریافت پاداشم مرتب من را پاس کاری می کنند.

    سرویس ورزشی
محمدجواد محمدی در ذوب آهن هم به 

گلزنی خود ادامه داده است.
مدیران ذوب آهن در لیگ بیست وسوم تصمیم 
گرفتند سکان هدایت این تیم را به محمد ربیعی 
بسپارند. ربیعی در مس رفسنجان عملکرد خوبی 
داشت و همین موضوع باعث شد تیم های لیگ 
برتری زیادی خواهان همکاری با او باشند اما 
در نهایت محمد ربیعی راهی ذوب آهن شد. 
محمدجواد محمدی یکی از خریدهای ذوب آهن 
در لیگ بیست وسوم است که از هوادار به این تیم 
منتقل شد و حالا به روند گلزنی خود در لباس 

گاندوها هم ادامه می دهد.
محمدجواد محمدی سابقه بازی حضور 
در استقلال را دارد اما هیچ وقت برای این تیم 
بازی نکرد تا خیلی زود از جمع آبی ها جدا شود. 
محمدی پس از این به تیم های دسته پایین تر 
پیوست و سرانجام با هوادار موفق به انجام بازی 
در لیگ برتر شد.مهاجم 2۷ ساله در هوادار بر 
سر زبان ها افتاد و موفق شد 12 گل برای این 
تیم به ثمر برساند و خود را به عنوان یک مهاجم 
زهردار به لیگ برتر معرفی کند. محمدی از آن 

دست بازیکنان است که از حواشی دوری می کند 
و با آرامش کار خود را دنبال می کند.محمدجواد 
محمدی در لیگ بیست وسوم از هوادار جدا شد و 
به ذوب آهن پیوست . محمد ربیعی از این مهاجم 
در برخی دیدارها در ترکیب اصلی خود استفاده 
کرد و در برخی دیدارها او کار را از روی نیمکت 

شروع کرد. 
محمدی در ذوب آهن عملکرد سینوسی 
داشته اما می توان به او نمره قبولی داد. ذوب آهن 
در چهارچوب هفته بیست وچهارم لیگ برتر برابر 
آلومینیوم اراک قرار گرفت و با نتیجه 2 بر صفر 

پیروز شد.
محمدی گل دوم ذوب آهن را به ثمر رساند 
تا خودش را در لیگ بیست وسوم، ۷ گله کند؛ 
آن هم در حالی که او در این دیدار به عنوان 

بازیکن تعویضی وارد زمین شد.
بر آلومینیوم اراک،  مهاجم 2۷ ساله برا
و  قزوین  شمس آذر  آبادان،  صنعت نفت 
استقلال خوزستان گلزنی کرده است. به هر 
روی محمدجواد محمدی در چند فصل اخیر، 
عملکرد خوبی داشته و محمد ربیعی هم قطعا 

از داشتن این بازیکن خوشحال است.

بلاتکلیفی قهرمان پارالمپیک برای دریافت پاداش توکیو! محمدی در جمع شاگردان ربیعی نمره قبولی گرفت

علی توفیق:

بسکتبال قادر به جذب مربی خارجی ۲ هزار دلاری نیست

سرویس ورزشی

انتخاب سرمربی برای تیم ملی پرونده جدیدی است که 
در فدراسیون بسکتبال باز شده است. این موضوع از آنجایی 
در دستور کار قرار گرفته که قرارداد یک ساله »هاکان دمیر« 
به پایان رسیده و لازم است برای تعیین جایگزین او یا تمدید 

قراردادش، بررسی های لازم انجام شود.
به همین منظور نام مربیان داخلی و خارجی که خود هاکان 
دمیر هم یکی از آنها است، در فهرست گزینه های موردنظر 
فدراسیون بسکتبال قرار گرفته است. این فهرست و رزومه 
نام های مطرح در آن، در نشست شنبه گذشته کمیته فنی در 
اختیار اعضا قرار گرفت تا هر یک از آنها بررسی جداگانه خود 
را داشته باشند و آن را به منظور تصمیم گیری جمعی، ارائه 
دهند.البته که در رابطه با انتخاب سرمربی تیم ملی بسکتبال 
و صلاحیت گزینه های مطرح، ابتدا باید در مورد لزوم داخلی یا 
خارجی بودن او جمع بندی حاصل شود سپس مربیان کاندیدا 
بر اساس شاخص های موردنظر و تطابق آنها با یکدیگر، مورد 
ارزیابی قرار بگیرند. اینکه در شرایط فعلی و با در نظر گرفتن 
مجموع شرایط، مربی داخلی برای تیم ملی بسکتبال چاره 
ساز است یا اینکه بهتر است این مسئولیت به مربی خارجی 
سپرده شود، موضوعی است که در گفت و گو با علی توفیق 
کارشناس بسکتبال و از اعضای کمیته فنی به آن پرداخته 
شد. وی با تاکید بر اینکه قلبش با مربی ایرانی است، بر این باور 
است که رویکرد فدراسیون دراین زمینه بیش از هر مسئله ای 

تعیین کننده است.
علی توفیق گفت: در رابطه با انتخاب سرمربی تیم ملی 
بسکتبال، موضوعات مختلفی مطرح است. معیار انتخاب 
چیست؟، می خواهیم با این انتخاب به قهرمانی جهان برسیم، 
قهرمان آسیا شویم و یا اصلا چه جایگاهی را دنبال کنیم؟، 
درکل چه هدفی را دنبال می کنیم؟ و .... اینها همه پرسش 
هایی است که در رابطه با انتخاب سرمربی تیم ملی مطرح است. 
اتفاقا همه اینها و خیلی سوالات دیگر، پرسش و ابهام خود من و 
دیگر اعضای کمیته فنی هم بود که در نشست نخست کمیته 
مطرح شد. وی با یادآوری اینکه در نشست نخست کمیته فنی 
فهرستی از مربیان داخلی و خارجی ارائه شد، ادامه داد: قرار 
شد ابتدا هدف گذاری اصلی و اینکه با در نظر گرفتن آنها مربی 
منتخب، داخلی باشد یا خارجی انجام شود سپس اقدامات 
بعدی برای ارزیابی گزینه ها و انتخاب یکی از آنها انجام شود.

    مهم بودن فاکتور مالی در جذب مربی خارجی
»به عنوان یک کارشناس بسکتبال و با توجه به شناختی 
که از وضعیت امروز تیم ملی و در کل بسکتبال ایران دارید، با 

مربی خارجی موافق هستید یا داخلی؟«، این پرسشی بود که 
علی توفیق در پاسخ به آن گفت: برای تصمیم گیری در این 
زمینه فدراسیون باید ابتدا بر اساس شرایط خود به خصوص 
به لحاظ مالی به جمع بندی برسد. قطعا و حتما در مورد مربی 
خارجی مسائل مالی بیش از هر فاکتوری تعیین کننده است. 
البته که سطح مربی خارجی هم ملاک است. در هر صورت 
فدراسیون ابتدا باید در مورد جذب اسپانسر، حمایت وزارت و 
کمیته به یک جمع بندی کلی و قابل اطمینان برسد سپس در 
این زمینه تصمیم گیری کند. توفیق که خود سابقه همکاری 
با کادر فنی تیم ملی بسکتبال را دارد در پاسخ به تکرار این 
پرسش که و اینکه »خود شما با گزینه داخلی موافق هستید 
یا خارجی؟«، بیان کرد: من قلبا به مربیان داخلی و زحمات 
آنها اعتقاد دارم، این مربیان داخلی هستند که چرخه بسکتبال 
را به گردش در می آورند و تنور آن را داغ نگه می دارند با همه 
اینها در مورد انتخاب سرمربی برای تیم ملی، سیاست های 

فدراسیون تعیین کننده است و اینکه مربی موردنظر را برای 
بازه زمانی کوتاه مدت میخواهد یا بلند مدت.

    مرور پروسه همکاری با یک مربی خارجی
وی در این زمینه به پروسه ای که در زمان مرحوم محمود 
مشحون رییس پیشین فدراسیون بسکتبال برای جذب 
»بائرمن« طی شد، اشاره داشت و گفت: زمانی که مرحوم 
مشحون بعد از مدتی دوری دوباره به ریاست فدراسیون 
بازگشت، قرارداد دوماهه با بائرمن امضا شد چون در آن 
مقطع فرصت زیادی تا مسابقات قهرمانی آسیا نبود و صرفا 
قرار بود برای این رقابت ها تصمیم گیری شود. بعد از آن فصل 
جدید از همکاری بسکتبال ایران و این مربی آغاز شد. چون 
رضایت خاطر از عملکرد بائرمن در مسابقات قهرمانی آسیا 
ایجاد شده بود، قرار داد جدیدی برای مدت چهار سال با او 
امضا شد. امروز هم در مورد تیم ملی و سرمربی آن باید ابتدا 
سیاست و رویکرد کلی مشخص شود. مربی پیشین تیم ملی 

بسکتبال تاکید کرد: به عنوان یک عضو کمیته فنی قلب من 
با مربی ایرانی است اما بازهم می گویم مهمتر از هر مسئله ای، 
سیاست گذاری فدراسیون است. با لحاظ کردن این سیاست، 
می توان در مورد مربی خارجی یا داخلی به جمع بندی رسید 
سپس شاخص های لازم برای انتخاب رادر نظر گرفت و با تطابق 
دادن آنها با یکدیگر، از میان گزینه ها به جمع بندی رسید. 
توفیق در بخشی از این گفت و گو بیان کرد: انتخاب درست 
نیازمند در نظر گرفتن خیلی موارد است. مثلا اینکه تیم ملی 
وارد پروسه پوست اندازی شده است. باید حتی این را در نظر 
داشت که مربی منتخب، با این روندی که آغاز شده، موافق 
است و می تواند آن را ادمه دهد یا نه، در عین حال باید به این 
موضوع توجه داشت بسکتبال ایران می تواند مربی خارجی 
جذب کند اما قطعا قادر به جذب مربی خارجی 2 هزار دلاری 
نیست. نهایت مربی خارجی در سطح و لول مربیان خارجی 

قبلی باید جذب شود.

اخبار ورزشی

Sports service 
Several players of Iran national team have announced their 
withdrawal from the national team, with less than two months 
remaining to start of the 2024 Volleyball Nations League.Mid-
dle blocker Mohammad Fallah was the first to announce his 
withdrawal due to the injury.Mehdi Marandi then published via 
his Instagram account, announcing that he will not participate 
in the National Team’s training because of an old injury.Mo-
hammad Mousavi, who led Foolad Sirjan to win title of the 37th 

edition of the Iran Volleyball Super League two weeks ago, also 
stepped down from the team with the same reason.Local media 
reports suggest that Amir Ghafour will also announce his with-
drawal.The 2.02m-tall striker bade farewell to the national team 
last year but Paes called up to Iran team last week.Team Melli, 
headed by Mauricio Motta Paes, will have a tough job in the 
upcoming 2024 Volleyball Nations League and the resignation 
of the key players will be big blow to the Team ahead of the 
prestigious competition.
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 چهارمحال و بختیاری- مهوش نوری زاده- خبرنگار یاقوت وطن
بهمن میری رئیس شورای استان چهارمحال و بختیاری در نشست خبری 
شورای اسلامی استان چهارمحال و بختیاری گفت: اعضای شورای اسلامی 
از دل مردم انتخاب شده اند و بدون چشمداشت در جهت خدمت رسانی به 

مردم کار جهادی انجام می دهند.
وی افزود: در طی جلسات متعددی که با مسئولین استانی و کشوری برگزار 
گردید طرح های خوبی برای استان مصوب گردید که از بین آن ده طرح هنوز در 
انتظار تصویب مجلس شورای اسلامی می باشد. رئیس شورای اسلامی استان 
گفت: در حقیقت شورای اسلامی ساختاری است که پاسخگو بوده اما اختیاری 
ندارد و این موضوع که  شورای اسلامی هیچ اختیاری ندارد یک خلأ قانونی برای 
قدرت اجرایی شورا محسوب می شود. وی افزود: شورای اسلامی در دوره ششم در 
خصوص طرح های غیرقانونی انتقال آب، موضع خود را کاملًا روشن کرد و در کنار  
و همراه مردم بود. در ادامه نشست محمد یعقوبی نماینده شهرستان خانمیرزا بیان 
داشت: استان چهارمحال و بختیاری ظرفیت و پتانسیل های بیشماری دارد که 
دیده نشده و همه جا  به عنوان یک استان محروم تفهیم شده است ولذا لازم است 
مسئولین در بحث گردشگری و صنعت این استان توجه بیشتری داشته باشند 
و مشکلات آن را حل کنند. وی یاد آور شد: ۱۲ طرح از ۳۲ طرحی که در شورای 
عالی استان ها مورد بحث و بررسی قرار گرفت مربوط به چهارمحال و بختیاری 
بود، اما امسال طرح هایی در دست بررسی هستند که مهم ترین آن اصلاح ماده 
۱۰۱ می باشد. بهارلو نماینده شهرستان بن در شورای اسلامی استان در ادامه این 
نشست عنوان کرد: اولین شهرک تخصصی نساجی در منطقه شیدا که سال گذشته 
زیرسازی آن انجام شده است در حال اجرا می باشد  بهارلو شهرستان بن را  خیمه 
گاه استان چهارمحال و بختیاری معرفی نمود و افزود: این شهرستان آن گونه که 
شایسته است مورد توجه قرار نمی گیرد. عبدالله صفیان نماینده شهرستان بروجن 
در شورای اسلامی استان نیز در این جلسه تاکید نمود: شهرستان بروجن صنعتی 
ترین شهرستان استان به شمار می آید و به همین جهت  با معضل آلاینده ها مواجه 
می باشد که باید با کمک  رسانه ها رفع خطر آلاینده ها با ارائه ی راهکارها مورد 
توجه و اهمیت از سوی مسئولین قرار گیرد. روح الله عباسی نماینده شهرستان 
فرخشهر نیز  عنوان نمود: استقرار ادارات در شهرستان فرخشهر بزرگ ترین مطالبه 
مردم این شهرستان است تا بتوانند به صورت مستقیم از خدمات دولت استفاده 
کنند و این مهم می طلبد که فرمانداری به این شهرستان اهدا شود. مهری امینی 
رئیس شورای اسلامی شهرستان فارسان بیان نمود: هم اکنون مهم ترین مشکل 
شهرستان ما مسئله بهداشت و درمان است که باید به آن توجه ویژه ای شود. وی 
افزود:  ۱۰۱ نقطه غیر اصولی دفن پسماند در سطح استان وجود دارد، که متأسفانه 
این نقاط در حال آلوده کردن منابع آبی و خاکی هستند، این نقاط در بالا دست 
منابع آب شرب شهرها و روستاها قرار گرفته اند. وی تاکید نمود: سلامت مردم 
شوخی بردار نیست و مردم باید آموزش ببینند  وموضوع پسماند و تفکیک زباله 
درهمه ی مناطق  استان در اولویت قرار گیرد. علیرضا قائد امینی نیز در ادامه 
این نشست خاطر با اشاره به ضعیف بودن اعتبارات شهرداری و دهیاری ها افزود: 
لازم است برای افزایش اعتبارات شهرداری ها دهیارها راهکاری در نظر گرفته 
شود. جعفر عسگری حسنوند، نماینده شهرستان کوهرنگ در شورای اسلامی 
استان در ادامه این نشست اظهار کرد: در استان های صنعتی و نفت خیز درصدی 
از درآمد نفتی به پروژه های عمرانی آن استان اختصاص می یابد با توجه به اینکه 
استان هایی در بحث صنایع و سایر بخش ها از منابع آبی استان استفاده می کنند، 
بسیار ضروری است که درصدی از درآمد آن استان ها به چهارمحال و بختیاری 
که تامین کننده آب است تخصیص داده شود که این امر می تواند موجب ایجاد 
زیرساخت های بهداشتی وعمرانی در استان گردد. سید احمد هاشمی، نماینده 
شهرستان فارسان در شورای اسلامی استان در این نشست خبری گفت: با توجه 
به اینکه شورا و رسانه دو بازوی اصلی امر مطالبه گری هستند با این تفاوت که قلم 

رسانه پرقدرت تر از شوراست لازم است در جهت پیشرفت استان همراه گردند.

رئیس شورای اسلامی استان چهارمحال و بختیاری:

خلاء قانونی در قدرت اجرایی  شورای اسلامی استان مشهود است

نفس مستاجران بیجاری به شماره افتاد؛

خانه دار شدن آرزویی بزرگ برای مستاجران

 سرویس خبر
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان ،در این آئین 
و دربین مدیران دانش شرکت های پالایش نفت ایران 
با اشاره به اینکه به دنبال تولید محصولاتی هستیم که 
سودآوری بیشتری داشته باشد افزود:در زمان شروع 
فعالیت،پالایشگاه اصفهان ضرر ده بود اما با مدیریتی که 

انجام شد حاشیه سود شرکت به ۱۶ درصد رسیده است.
 به گزارش واحد رسانه روابط عمومی وبین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، دکتر محسن قدیری افزود: همه طرح ها 
و پروژه های در دستور کار هلدینگ پتروپالایش اصفهان بر 

اساس برنامه و هدفمند است.
وی تصریح کرد: ما ننشستیم که تحریم ها بر ما غلبه 
کند، بلکه برنامه ریزی کردیم و همه آنها را با محوریت دانش 
و تخصص اجرایی می کنیم.مرد سال صنعت نفت ایران بیان 
داشت: هدف هیات مدیره و مدیریت این شرکت همواره 
بر تمرکز زدایی و گریز از بروکراسی بوده  است ، بر همین 
اساس سال گذشته ساختار سازمانی شرکت تغییر کرد و 
به هلدینگ پتروپالایش اصفهان تبدیل شد.قدیری اضافه 
کرد: ۷۰ درصد پروژه های هلدینگ در شرکت های تابعه و 
۳۰ درصد آن در مجموعه پالایشگاه اصفهان در حال انجام 
است. زیرساخت های پالایشگاه اصفهان وچارت ها نیازمند 
اصلاح بود که به خوبی انجام شد. البته ما گام بزرگی  برای 
ارتقاء زیرساخت های قدیمی پالایشگاه برداشتیم که در این 
راستا  تا افق ۱۴۰۵ به اهداف تعیین شده دست می یابیم.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشاره به نصب 
نرم افزار ERP و SAP آلمان در پالایشگاه گفت: تاکنون 
۱۲ماژول از نرم افزارSAP نصب شده و برنامه های شرکت 
براین اساس پیش میرود که همه فعالیت های موجود را مکانیزه 
کرده است. فرایندها با اجرای این نرم افزار شاخص محور شده 

و میتوان آن را براساس کیفیت کنترل کرد. با استفاده از هوش 
مصنوعی و داده های این نرم افزار، نقشه استراتژیک پالایشگاه 
اصفهان تدوین خواهد شد.قدیری، با اشاره به اینکه اجرای 
پروژه RFCC  منجر به افزایش ۷.۹ میلیون لیتر در روز بنزین 
خواهد شد گفت:پالایشگاه اصفهان میتواند در رفع ناترازی 
بنزین کشور ایفای نقش کند.مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان راه اندازی معاونت هوش مصنوعی در این هلدینگ 
واجرای ۶۰پروژه دراین بخش را مورد اشاره قرار داد وگفت:با 
فعالیت مناسب این معاونت و قرار گرفتن آن در فرآیندهای 
هلدینگ، بهره وری پالایشگاه  ۱۰ برابر افزایش می یابد.وی 
با اشاره به اینکه درگذشته تنها ۵راهبرد پیش روی شرکت 
های نفتی بود در حالی که اکنون شرکت های پالایشی باید 
افق های جدیدی را برای تولید انواع محصولات برای خود 
متصورباشند گفت: همه پروژه ها در این شرکت پالایشی با 
SPI بالای ۹۸ درصد در حال انجام است و راهبرد در پالایشگاه 
اصفهان تغییر کرده است. ما دیگر وابسته به نفت نیستیم و 
برای رسیدن به پتروپالایش وتولید انواع محصولات، با ارزش 
آفرینی بالا در حال حرکت هستیم.قدیری با بیان اینکه تا 
سال ۱۴۰۵ به سازمان یادگیرنده تبدیل خواهیم شد، افزود: 
مدیران ما به عنوان مربی به منظور ارتقای سطح دانش و 

تخصص کارکنانشان نقش آفرینی خواهند داشت.
مرد سال صنعت نفت ایران ؛ با اشاره به اینکه ۴۵۰ پروژه 
در هلدینگ پترو پالایش اصفهان به صورت همزمان نیازمند 
توان مدیریتی بالا است گفت:تمامی پروژه های این شرکت 
دارای آر ای آی بالای ۳۰ درصد هستند و با اجرای پروژه های 

HSE، بار روانی اجرای پروژه ها کاهش می یابد.
وی افزود: در نظر داریم که در پایان سال ۱۴۰۳ به رتبه 
چهارم بلوغ سازمانی و در سال ۱۴۰۵ به رتبه پنجم بلوغ 

سازمانی و سازمان دانش بنیان دست پیدا کنیم.

محمدزمانی-  مهناز  گرگان-   
خبرنگار یاقوت وطن

اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
گلستان گفت: تاکنون هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان مردم گلستان از طرح فجرانه کالا برگ 

بهره مند شدند.
حسینعلی خواجه افزود: طرح کالابرگ 
نه تا ۱۸ اردیبهشت  لکترونیکی فجرا ا
ینکه این  اعتبار دارد.وی با اشاره به ا
طرح شامل ۱۱ قلم کالا برای دهک های 
اول تا هفتم قابل اجرا است، افزود: این 
طرح به صورت ماه به ماه انجام می شود 
و اگر خانواده ای در طول ماه نتواند از این 
کالا برگ استفاده کند برای ماه بعدی 
نمی تواند از سهمیه قبلی خود استفاده 
کند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گلستان با بیان اینکه دولت قرار نیست 
پول پاشی کند، گفت: همزمان با افزایش 
تورم دولت قیمت پایه این اجناس را 
بر مبنای ۱۴۰۱ گذاشته است و طبق 
مشورتی که با وزارت بهداشت داشته است 
قرار شد از این طریق ۱۱ قلم مورد نیاز 
و اساسی را در سبد خانوارها جای دهد.

وی ادامه داد: بر اساس برآوردهای 
انجام شده برای اجرای این طرح ۶۵ هزار 
میلیارد تومان اعتبار از سوی دولت در 

نظر گرفته شد.
خواجه مظفری از اجرای طرح یسنا 
در بستر طرح کالا برگ خبر داد و اظهار 

کرد: این طرح شامل مادران شیرده و باردار 
است که همزمان با طرح کالا برگ در حال 

اجرایی شدن است.
طبق  کرد:  خاطرنشان  وی 
پیگیری هایی که در وزارت خانه انجام 
شده است قرار است روند طرح کالا برگ 

ادامه دار شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گلستان با اشاره به اینکه در مرحله نخست 
۹۸.۵ درصد و در مرحله دوم ۷۵.۵ درصد 
افراد دهک یک تا هفتم از طرح فجرانه 
و کالا برگ برخوردار شدند، گفت: تا 
کنون هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان مردم 
گلستان از طرح فجرانه کالا برگ بهره 
مند شدند.  مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گلستان گفت: در مجموعه 
۶۶۷ هزار خانوار گلستانی یارانه می گیرند 
که بیشترین یارانه بگیران گلستان در 
شهرستان هایی چون مراوه تپه، گمشان 

و کلاله هستند.

مدیرکل تعاون گلستان:
بهره مندی ۱۱۰۰ میلیارد تومانی گلستانی ها از طرح فجرانه

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان:
تا  پایان سال ۱۴۰۳ به رتبه چهارم بلوغ سازمانی خواهیم رسید

سرویس خبر

افزایش اجاره مسکن در بیجار به عنوان مشکل جدی 
جوانان نفس مستاجران را به شماره انداخته و این شرایط و 
روند رو به رشد قیمت ها به کابوسی برای خانه دار شدن جوانان 

تبدیل شده است.
با شروع سال جدید یکی از مشکلات و کابوس های مستأجران 
بیجاری افزایش اجاره بها است و فاصله گرفتن نرخ های پیشنهادی 
اجاره بها با قدرت پرداختی مردم، به مشکل جدی این روزهای 
مستأجران بیجاری تبدیل شده است. یکی از مهمترین نیازهای 
جوانان و بالاخص زوج های جوان داشتن مسکنی است تا در 
آن بتوانند با آرامش و بدون دغدغه زندگی کنند این نیاز اصلی 
است که هر شهروند حق داشتن آن را دارد اما متأسفانه با وجود 
قیمت های بالای مسکن به آرزوی دیرینه ای برای آنها تبدیل 

شده است. بر اساس گزارش های میدانی و گفت وگو با شهروندان 
بیجاری مشخص می شود که در این مدت بخش زیادی از 
متقاضیان که پس انداز خود را به رقم قابل توجهی برای خرید 
خانه رسانده بودند دوباره از بازار مسکن حذف شدند و متأسفانه 
بعد از عید، نرخ های پیشنهادی اجاره بها نسبت به سال گذشته 
نوسان بیشتری را تجربه کرده است و همین موضوع به کابوس 
بدی برای مستأجران تبدیل شده است. قیمت هایی که در بازار 
امسال از سوی مالکان در شهرستان بیجار، تعیین شده بالاتر از 
عرف بازار است، به طوری که اغلب خریداران توان پرداخت این 

رقم ها را ندارند و با اعتراض بنگاه های املاک را ترک می کنند.
 داشتن مسکن رؤیای جوانان بیجاری

یکی از شهروندان بیجاری گفت: متأسفانه میزان اجرای بها 
در شهرستان بیجار بسیار سرسام آور است و بسیاری از جوانان 

از داشتن سرپناهی برای خود محروم هستند.
محمد ابراهیمی با انتقاد از افزایش بی رویه قیمت مسکن در 

بیجار گفت: بیجار شهرستانی نسبتاً محروم است که اکثریت 
شهروندان آن از کارگر، کارمند و اقشار کم درآمد و ضعیف 
می باشند اما بر خلاف موقعیت بیجار در استان، قیمت مسکن 
در آن به نسبت سایر شهرها و استان های همجوار بسیار بالا است. 
شهروند بیجاری اضافه کرد: مسؤولان باید به فکر جوانان باشند 
تا بتوانند با هزینه های کمتری مسکن تهیه کنند چرا که این 
مهم به عاملی برای کاهش میزان ازدواج نیز تبدیل شده است.

  تمدید اجاره خانه مشکل مهم مستأجر و صاحب خانه است
یکی دیگر از شهروندان بیجاری نیز در این رابطه گفت: یکی 
از مشکلات مهمی که مستأجران بیجاری با آن مواجه هستند 
تمدید اجاره خانه است چرا که بسیاری از صاحب خانه ها سالانه 
میزان قیمت مسکن را افزایش می دهند که این مقدار از توان 
پرداخت مستأجران خارج است. مرضیه صادقی افزود: در گذشته 
صاحبخانه ها بیشتر با خریداران همراهی می کردند اما اکنون 
حاضر به کاهش قیمت ها نیستند و به همین دلیل اجاره بها به 

یک مشکل جدی در زندگی مستأجران تبدیل شده است. وی 
ادامه داد: من به عنوان یک مستأجر، مجبور به پرداخت قیمت های 
بسیار بالا برای مسکن هستم و این واقعاً سختی های زیادی را برایم 
به همراه دارد و لازم است تا مسؤولان در این زمینه وارد عمل شوند 
تا شاهد کاهش هزینه های مسکن باشیم. این شهروند بیجاری 
اضافه کرد: من به عنوان یک زن خانه دار با داشتن یک همسر 
بیمار و فرزندی نوجوان علاوه بر مشکلاتی که دارم روزانه باید در 
بنگاه های شهر باید به دنبال مسکن بگردم اما مسکنی که اجاره 
و ودیعه آن در توان من باشد پیدا نمی شود. وی گفت: امیدوارم 
که مقام های مسؤول و دستگاه های مربوطه به این موضوع توجه 

کنند و تدابیر لازم را برای حل این مشکل اتخاذ کنند.
  تورم عامل اصلی افزایش بهای مسکن در بیجار

یکی از مشاورین املاک در بیجار اظهار کرد: متأسفانه بهای 
خانه در شهر بیجار بسیار بالا است و بسیاری از مستأجران 
توانایی پرداخت مسکن را ندارند. وی افزود: تعداد کمی مالک 
که ملک خود را برای اجاره سپردند، قیمت های بالایی داده اند 
که به نظر ما هم منطقی نیست ولی صاحب خانه هستند و 
عددی داده اند، نظارتی هم بر قیمت هایی که صاحب خانه اعلام 
می کند، نیست. جباری تاکید کرد: تورم و افزایش نرخ ارز دو 
عامل اصلی برای افزایش کرایه ها است، وقتی قیمت ارز طی 
یک سال دو برابر می شود، صاحبان خانه نیز طبیعی است، که 
افزایش قیمت های اینچنینی را مطالبه کنند. وی اضافه کرد: با 
توجه به هزینه بالای مسکن بسیاری از مستأجران مجبورند، 
به حاشیه ها رفته و در بافت های فرسوده و ساختمان های سن 
بالا مستقر شوند. این مشاور املاک بیجاری گفت: گرانی اجاره 
مسکن تنها شامل زوج های جوان نمی شود، بلکه خانواده هایی 
هم هستند که با وجود زندگی چندین ساله با توجه به گرانی و 

تورم موجود توان پرداخت اجاره بها را ندارند. 
با توجه به آنچه استنباط می شود داشتن سرپناهی هرچند 
کوچک به آرزویی بزرگ برای شهروندان تبدیل شده که در 
حسرت به دست آوردن آن با داشتن برنامه ریزی دقیق نیز باید 
سالیان سال برای رسیدن به آن تلاش کنند همچنین وضعیت 
اجاره مسکن همچنان مانند سال گذشته است و مسیر پر التهابی 
خواهد داشت و انتظار می رود مسؤولان مربوطه در این مسیر 

اقدام لازم را داشته باشند.

 سرویس خبر  
حفاری های غیرمجاز محوطه های تاریخی و باستانی در 
نقاط مختلف غرب مازندران به ویژه بخش تاریخی، کوهستانی 
و جنگل های هیرکانی کجور نوشهر به عنوان چالش فراگیری 
که همچنان ادامه دارد، وضعیتی که سبب نگرانی مردم تاریخ 

دوست دیار علویان شده است.
طبق اسناد موجود از اسفندماه سال ۱۴۰۰ تاکنون آمار 
پرونده های ورودی به دادگاه عمومی و انقلاب بخش کجور 
نوشهر با موضوع حفاری های غیر مجاز و کشف کالای قاچاق 
روند افزایشی داشته و برابر آخرین آمار از منابع رسمی از آن 
زمان تاکنون حدود ۱۰۰ پرونده برای سوداگران گنج در این 
منطقه تشکیل و رسیدگی شده است.در بیست و ششم 
فروردین ماه امسال هم دست کم چهار نفر از سوداگران گنج 
که شبانه مشغول کنده کاری و یافتن گنج در محوطه های 
تاریخی این بخش ییلاقی و کوهستانی بودند پس از شناسایی 
و دستگیری از سوی مسوولان امنیتی و انتظامی، پرونده آنان 
برای سیر مراحل قانونی و صدور حکم تحویل دادگاه عمومی 
و انقلاب کجور داده شد. طبق گفته کارشناسان، آثار تاریخی و 
باستانی در واقع شناسنامه های هر سرزمین محسوب می شود، 
این شناسنامه های تاریخی را باید از دستبرد هرگونه تخریب و 

تهدید و حفاری حفاظت کرد چرا که میراث فرهنگی، بناهای 
تاریخی و میراث نیاکانمان در واقع سندهایی گرانبها از مدنیت 
مردمان هر مرز و بوم و محافظت آن وظیفه ملی و همگانی 
است. عده ای متاسفانه بدون شناخت از این شناسنامه های 
تاریخی به دنبال دستیابی به عتیقه های موجود این محوطه 
ها و آثار تاریخی را حفاری می کنند، معضلی که مربوط به 
اکنون نیست بلکه از ادوار گذشته تا امروز این زخم عمیق، با 
وجود نظارت مسوولان امر، میراث فرهنگی کشور را با مشکل 
جدی مواجه کرده است. در شهرستان های غرب مازندران 
آثار تاریخی و محوطه های باستانی زیادی وجود دارد که به 
همین سبب هجوم سودجویان برای کشف عتیقه ها و سکه 
های طلا به این میراث فرهنگی نسبت به مناطق دیگر بیشتر 
است چون این منطقه به برخورداری مناظر کم نظیر طبیعی 
سالانه پذیرای میلیون گردشگر خارجی و داخلی است. طبق 
قانون مصوب مجلس شورای اسلامی، انجام هر گونه عمل 
حفاری و کاوش به قصد به دست آوردن اشیا عتیقه و آثار 
تاریخی مطلق ممنوع است و مرتکب به حبس تأدیبی از ۶ 
ماه تا سه سال و ضبط اشیا مکشوفه و آلات و ادوات حفاری 
به نفع بیت المال محکوم می شود، چنانچه حفاری در اماکن 
تاریخی که به ثبت آثار ملی رسیده  باشد انجام گیرد مرتکب 

به حداکثر مجازات مقرر محکوم می شود. برخی از کارشناسان 
در غرب مازندران بیکاری را از جمله عوامل افزایش حفاری 
های غیرمجاز در میراث فرهنگی منطقه برشمردند و گفتند: 
بیکاری بیماری است و می تواند معلول بسیاری از آسیب 
های اجتماعی در جامعه از جمله بروز این مشکلات شود. 
آنچه گزارش شده هفته جاری هم دست کم پنج نفر از افراد 
به ارتکاب تخلف در حفاری های غیرمجاز در نقاط باستانی 
شهر کجور با همکاری مسوولان امنیتی و انتظامی و دستگاه 
قضایی شناسایی و دستگیر شدند. در این پیوند رییس دادگاه 
عمومی و انقلاب کجور با تایید موضوعات مطروحه گفت: برابر 
گزارش های مردمی و اعزام نیروهای امنیتی و انتظامی پس 
از صورت جلسه حکم دستگیری و شناسایی این افراد صادر 
شد. میثم اکبری افزود: این افراد پنج نفر بودند که برای آنان 
پرونده سازی شده و ضمن آنکه تعدادی دستگاه گنج یاب از 
آنان به دست آمد و خودروی آنان هم توقیف شده است. کمبود 
امکانات و تجهیزات و نیروی انسانی فرماندهی یگان حفاظت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در بخش کجور 
زمینه ای برای جولان این افراد متخلف در این دیار علویان 
مهیا کرده است و بنابه گفته رییس دادگاه عمومی و انقلاب 
کجور ضرورت دارد تا مسوولان مرتبط برای تقویت امکانات 

و تجهیزات در این بخش تدابیر ویژه ای بیندیشند چرا که به 
لحاظ ذاتی مراقبت از آثار تاریخی که در هر منطقه ای نشانه 
هویت و شناسانه مردم آن منطقه بوده در گام نخست برعهده 
ادارات میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری بوده ضمن 
آنکه دیگر نهاد ها و دستگاه های مرتبط هم باید همراهی کنند. 
طبق گفته اکبری از اسفندماه سال ۱۴۰۰ تاکنون نزدیک 
به ۱۰۰ فقره پرونده با موضوع حفاری های غیرمجاز محوطه 
های تاریخی و کشف کالاهای قاچاق برای افراد مجرم در این 
مرجع قضایی تشکیل و رسیدگی شده است. بخش تاریخی 
و کوهستانی کجور دیار علویان با قدمتی حدود هفت هزار 
ساله دارای ۶۲ نقطه روستایی و ۲ نقطه شهری است که در 
فاصله حدود ۷۵ کیلومتری جنوب شرقی نوشهر منطقه غرب 

مازندران قرار دارد.

جنگل های هیرکانی زیر شخم جویندگان گنج

یزد- حمید صادقی مقدم- خبرنگار یاقوت وطن
مدیرکل گمرک یزد گفت: میزان درآمد وصولی این گمرک و واریزی به خزانه  

با رشد 37 درصدی نسبت به سال گذشته  به بیش از ۱۱هزارمیلیارد ریال رسید.
محمدحسین سلمانی میزان حقوق ورودی وصولی گمرک یزد در سال ۱۴۰۲ را 
بیش از ۳ هزار و ۴۳۹ میلیارد ریال ذکر کرد که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
رشد ۲۰ درصد دارد. وی ادامه داد: رشد ۲۰ درصدی حقوق ورودی وصولی گمرک یزد در 
سایه کاهش نرخ حقوق گمرکی و سود بازرگانی در سال گذشته و کاهش حقوق گمرکی 
کالاهای اساسی  وشیرخشک و ماشین آلات و تجهیزات و مواداولیه  بر اساس تبصره های 
۶ و ۷ قانون بودجه از ۴ به یک درصد محقق شده که نشان دهنده افزایش حجم عملیات و 
مبادلات تجاری است. مدیرکل گمرک یزد  میزان مالیات بر ارزش افزوده وصولی را بیش  
از ۶ هزا و ۸۹۶ میلیارد ریال ذکرکرد و گفت: میزان مالیات وصولی در گمرک یزد نسبت به 
مدت مشابه در سال گذشته رشد۳۷ درصد را نشان می دهد. سلمانی میزان درآمد وصولی 
سایر عوارض گمرکی در سال گذشته را  بیش از ۶۳۷ میلیارد ریال و درآمد های استانی 
را بیش از ۶۲ میلیارد ریال ذکر کرد. وی افزود: درآمد استانی این اداره کل نسبت به پیش 
بینی مصوب در قانون بودجه ۵۳ درصد و در مقایسه با مدت مشابه  در سال گذشته ۱۲۲ 
درصد رشد را نشان می دهد. مدیرکل گمرک یزد  گفت: گمرک استان در سال گذشته 
برای جبران کمبود نقدینگی واحدهای تولیدی، فعالان اقتصادی مجاز و شرکت های دانش 
بنیان و نوآور بیش از ۴ هزار و ۱۴۷ میلیارد ریال ضمانت نامه بانکی به جای وصول نقدی 
حقوق ورودی وعوارض صادراتی، دریافت کرد که از این میزان بیش از ۲۶ میلیارد ریال آن 

در سال جاری وصول می شود.

مدیرکل گمرک یزد:

رشد 37 درصدی درآمدهای وصولی گمرک یزد در سال ۱۴۰۲

شهردار نصیرشهر:

بزودی نصیرشهر، شاهد افتتاح خانه ژیمناستیک خواهد بود

  جنوب غرب تهران - سارا حقیقی- خبرنگار یاقوت وطن
شهردار نصیرشهر از افتتاح خانه ژیمناستیک سپهبد شهیدحاج قاسم سلیمانی 

در آینده نزدیک خبرداد.
 فرشاد شهسواری با اشاره به افتتاح خانه ژیمناستیک نصیر شهر در روزهای آتی، افزود: 
خانه ژیمناستیک نصیر شهر بعنوان اولین مرکز تخصصی و استعداد یابی ورزش ژیمناستیک 
در جنوب غرب استان تهران افتتاح و مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. وی ادامه داد: 
خطه قهرمان پرور نصیرشهر،در رشته های مختلف ورزشی مستعد می باشد که با بهره 
برداری خانه ژیمناستیک استعدادهای بسیاری در این رشته ورزشی شناسایی و پرورش 
داده می شود. شهسواری ابراز کرد: شهرداری با حمایت های شورای اسلامی با احداث خانه 
های ورزشی رشته های مختلف ورزشی مسیر قهرمان پروری را برای ورزشکاران نصیر 
شهری هموار می کنند تا شاهد کسب افتخارات کشوری و بین المللی ورزشکاران در عرصه 

های مختلف ورزشی باشیم.

 Provinces service
The loading and unloading of goods in the ports of Iran in-
creased by four percent in the previous Iranian calendar year 
1402 (ended on March 19), as compared to the same period in 
a year earlier, the data released by the country’s Transport and 
Urban Development Ministry showed. During the mentioned 
period, loading and unloading operations in the container sec-
tor also rose 10 percent year on year to reach 2.614 million 

TEUs. Based on the data previously released by the Transport 
and Urban Development Ministry, the loading and unloading 
of goods in the ports of Iran rose 17 percent during the Iranian 
calendar year 1401 (ended on March 20, 2023), as compared to 
the preceding year. The ministry’s data show that the loading 
and unloading of goods in the country’s ports reached 152.91 
million tons in the mentioned year, while the figure stood at 
130.69 million tons in the preceding year.
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تخریب بناهای تاریخی آذربایجان غربی در سایه بی توجهی مالکان 

      سرويس گردشگری
غربی  آذربايجان  ميراث فرهنگی  مديرکل 
گفت:تعدادی از بناهای تاريخی استان در مالکيت 
دستگاه های اجرايی قرار داشته اما در اين راستا 
کم کاری شده و بسياری از بناهای باارزش استان در 

حال تخريب است .
مرتضی صفری اظهار کرد: آذربایجان غربی 
۱۸۰۹ اثر ثبت ملی و جاذبه های طبیعی بکر دارد 
که باید در تقویت زیرساخت ها و معرفی داشته ها 
برای جذب گردشگر تلاش مضاعفی داشته باشیم و 
عقب ماندگی ساختاری خود را در این زمینه جبران 
کنیم.صفری با اشاره به اینکه در حال حاضر ۸۰ 
پروژه مرمتی، فنی و عمرانی در سطح استان در 
حال اجرا است، افزود: اعتبار این اداره کل در سال 
۱۴۰۲ به نسبت سال ۱۴۰۰ در تخصیص رشد 
۵ برابری داشته است و با حمایت های استاندار 
آذربایجان غربی در حال حاضر ۸۰ میلیارد تومان 
پول نقد برای اجرای پروژه های عمرانی، مرمتی و 

فنی اختصاص یافته است.
وی با ابراز تاسف برای از بین رفتن تعدادی از 
خانه های قدیمی ارومیه در سالیان گذشته ادامه 
داد: یکی از اولویت های این اداره کل حفاظت از این 
اندک خانه های تاریخی شهر بوده و طرح مطالعه 
ویژه بافت تاریخی ارومیه به عنوان اولین استان در 
سطح کشور به انجام رسیده که نقش مهمی در 

حفظ بناهای تاریخی ارومیه و دانه های باارزش 
آن خواهد داشت.

مدیرکل میراث فرهنگی آذربایجان غربی با اشاره 
به مرمت مسجد جامع ارومیه اظهار کرد: در سال 
۲۰۲۵ پرونده مساجد جامع کشور برای ثبت جهانی 
در یونسکو مطرح خواهد شد که باید همگی تلاش 
کنیم تا اقدامات مرمتی و ساماندهی این مسجد 
انجام شود و مسجد جامع ارومیه نیز در فهرست آثار 
جهانی یونسکو قرار بگیرد و برای این امر نیاز است 
شکل تاریخی مسجد به طور کامل احیا شود. صفری 
اضافه کرد: فاز اول ساماندهی مسجد جامع ارومیه 
با همکاری شهرداری با اعتباری بالغ بر۴.۵ میلیارد 
تومان اعتبار انجام شده و طرح احیای مسجد جامع 
ارومیه نیزبا همکاری دانشکده معماری دانشگاه 
ارومیه آماده شده و امسال نیز ۱۰ میلیارد تومان 

برای این پروژه اختصاص یافته است.

    سرويس گردشگری
و  گردشگری  ميراث فرهنگی،  مديرکل 
گفت:  بلوچستان  و  سيستان  صنايع دستی 
بارندگی های سيل آسای اخير بيش از 184 ميليارد 
ريال به بناها و آثار تاريخی استان آسيب وارد کرد.

در  کرد:  اظهار  نی مقدم  طهرا محمدهادی 
بارندگی های شدیدی که هفته های اخیر در 
سیستان و بلوچستان رخ داد بخش زیادی از بناها 
و آثار تاریخی استان خسارت هایی از ۱۵ تا ۹۰درصد 
دیدند. وی افزود: در همین راستا و پس از ارزیابی 
و بررسی های کارشناسان میراث فرهنگی سیستان 
لقادر واقع در  وبلوچستان، مسجد تاریخی عبدا
نیکشهر با ریزش حصار، دیوارها و نفوذ آب مواجه 
شد که طبق ارزیابی کارشناسان حدود ۹۰درصد 
دچار خسارت شده که بیشترین خسارت را در میان 

آثار دیده است.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
د:  دامه دا صنایع دستی سیستان و بلوچستان ا
قلعه فیروزآباد راسک و آتشکده کله گنگ نیز به 
دلیل ریزش دیوارها ۵۰ درصد تخریب شدند. وی 
بیان کرد: همچنین بافت قلعه نو زهک، قلعه کنت 
سراوان و مقابر سورو و شیشه ریز سیب و سوران به 
دلیل ریزش دیوارها و نفوذ آب و رطوبت و از بین 

رفتن کاهگل ها تا ۴۵ درصد دچار تخریب شدند.
طهرانی مقدم گفت: برج ها و دیوارها و فضاهای 

چابهار،  نوشیروان  ا مانند  قلعه هایی  داخلی 
دانش سرای مقدماتی زاهدان، قلعه تیس چابهار 
و قلعه بمپور هم به دلایلی همچون شستشوی 
کاهگل ها، نفوذ آب و ریزش دچار تخریب شده و 
خسارت هایی تا ۴۰ درصد به هر کدام از این بناها 

وارد شده است.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
صنایع دستی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در 
مجموع بارندگی های اخیر به ۶۰ اثر و بنای تاریخی 
در سطح استان سیستان وبلوچستان خسارت هایی 
وارد کرده است اضافه کرد: تا این لحظه میزان برآورد 
خسارت وارده شده به این بناها بر اثر بارندگی و 
سیلاب ها بیش از ۱۸۴ میلیارد ریال تخمین زده 
شده است و بر اساس پیش بینی های هواشناسی 
ممکن است بارندگی هایی که در روزهای آینده 

خواهیم داشت میزان خسارت را افزایش دهد.

خبر گردشگری 

روستاهای کرمانشاه از اصالت خود دور می شوند

      سرويس گردشگری
به گفته رئيس انجمن راهنمايان گردشگری کرمانشاه، تاثيرپذيری مردم روستاهای گردشگری 
استان از فرهنگ گردشگران باعث شده تا تعدادی از روستاها شکل سنتی و اصيل خود را از 

دست بدهند.
احسان امیری افزود: هرچند تعداد این گونه روستاها در کرمانشاه زیاد است، اما اگر بخواهیم 
از یک نمونه نام ببریم می توان به روستای شمشیر اشاره کرد. روستایی که بافت آن به شکل 
پلکانی و اصیل است، اما به مرور زمان معماری سنتی آن تاحدود زیادی از بین رفته است. 
رئیس انجمن راهنمایان گردشگری کرمانشاه بیان کرد کرد: در اینگونه از روستاها، حتی 
شکل زندگی سنتی مردم هم تغییر پیدا کرده و بعضا آداب و رسوم سنتی خود را نیز فراموش 
کرده اند. وی ادامه داد: البته در برخی از روستاهای شرق استان همچون روستاهایی که در 
اطراف آبشار بدر و پریشان سنقر واقع شده اند و یا روستاهایی در منطقه کندوله صحنه و یا 
روستاهای نجار و شرکان در پاوه، توانسته اند اصالت خود را حفظ کنند که می شود روی این 
دسته از روستاها برای ثبت جهانی شدن کار کرد.امیری یادآور شد: یکی از مسائلی که سبب 
شده تا اصالت معماری و شکل زندگی در برخی از روستاهای منطقه اورامانات کمرنگ شود، 
ورود بی حد گردشگران به این روستاها بوده که روی فرهنگ مردم این روستاها تاثیر گذاشته، 
اما اگر همگام با رونق گردشگری در این مناطق آموزش هایی صورت می گرفت، شاید اینگونه 
دچار تغییر نمی شدند.در واقع بیشتر روستاهایی که هنوز در استان دست نخورده و بکر باقی 

مانده اند، روستاهایی هستند که گردشگران ورود کمتری به آنها داشته اند.

حراج ارزش های زیستی تحت لوای گردشگری
      سرويس گردشگری 

ماجرای واگذاری تنگ بستانک به ميراث فرهنگی در استان فارس باعث 
شده تا موجی از اعتراضات فعالين زيست محيطی در اين استان شکل بگيرد 
تا آنجا که معاون فنی محيط زيست استان فارس در همين رابطه می گويد: 
اگر قرار باشد که منطقه حفاظت شده بهشت گمشده از حوزه اختيارات 
محيط زيست خارج و به ميراث فرهنگی واگذار شود بايد مسير شورای 

عالی محيط زيست را طی کند.
نبی اله مرادی اظهار کرد: منطقه تنگ بستانک یکی از مناطق تحت مدیریت 
محیط زیست است که با واگذاری ۱۰ درصد از مناطق جنگلی کشور در دهه ۷۰ به 
سازمان حفاظت از محیط زیست واگذار شده تا در قالب یکی  از مناطق چهارگانه 
از آن حفاظت شود. مرادی با ذکر این نکته که در سطح استان فارس سه منطقه 
ماله گاله ، تنگ بستانک و آبشار مارگون  در دهه ۷۰ و در قالب ۱۰ درصد جنگلی به 
محیط زیست واگذار شده، عنوان کرد: برای مناطق یاد شده در قالب طرح مدیریتی، 
زون های متفاوت چهارگانه دیده شده است. وی ادامه داد: مناطق تحت حفاظت 
محیط زیست گاهاً در بخشی از مستثنیات مردم قرار می گیرد که طبق ماده ۴ قانون 
حفاظت بهسازی همه مالکیت افراد در ابتدا باید محترم شمرده شده و حقوق همه 
افراد ساکن و مجاورین در آن محدوده باید به رسمیت شناخته شود.معاون فنی اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان فارس بیان کرد: محیط زیست هیچگاه بنا بر این 
نداشته که درب مناطق خود را بصورت کامل ببندد و اعلام کند که این منطقه صرفاً 
حفاظتی است.وی ابراز کرد: اگرچه مقام ارشد استان اعلام کرده است که قرار نیست 
بهشت گمشده از مناطق حفاظتی محیط زیست خارج بلکه موضوع گردشگری این 
منطقه به اداره کل میراث فرهنگی واگذار شود اما در مناطق تحت مدیریت محیط 
زیست زون های متمرکز پیش بینی شده و کاملاً مشخص است. معاون فنی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان فارس یادآور شد: در همین راستا نیز چند سالی است 
که با انتشارفراخون عمومی اعلام کرده ایم که اگر کسی طرحی  برای زون متمرکز 
مناطق محیط زیست دارد به این اداره کل ارائه دهد تا پس از بررسی، مجوزهای لازم 
برای تعامل دو سویه با این سازمان در صنعت گردشگری شکل بگیرد. مرادی گفت: 
با این حال بعد از اعلام آمادگی محیط زیست برای ارائه طرح های گردشگری تا به 

امروز هیچگونه طرح و درخواستی به محیط زیست اعلام نشده و این طبیعی است 
تا مادامی که تنگ بستانک یک منطقه حفاظت شده است باید هر اقدامی بر مبنای 
قانونی و حقوقی پیش برود.  وی با تاکید بر اینکه بهشت گمشده یکی از مناطق 
حفاظت شده استان و قوانین آن نیز کاملاً مشخص است ، متذکر شد: شرح وظایف، 
حدود اختیارات و مسئولیت های اداره کل میراث فرهنگی نیز مشخص است، اما 
اگر  دستور ویژه ای به این واگذاری داده شده است، طبیعتاً میراث فرهنگی باید به 
محیط زیست مراجعه کند چون  همگان خوب می دانند که مدیریت بهشت گمشده 

با سازمان محیط زیست است.
    واگذاری جاذبه طبيعی بدون تاييد شورای عالی محيط زيست 

امکان پذير نيست
در همین رابطه یک کویر شناس و فعال حوزه محیط زیست با توضیح اینکه در سال 
۷۸گستره ای به میزان ۱۵ هزار و ۳۰۰ هکتار از ارتفاعات جنگل های پرتراکم بلوط 
ناحیه زاگرس در منطقه حفاظت شده تنگ بستانک به دلیل ارزش های اکولوژیک 
ورویشگاه های زیستی منحصر به فرد در زمره مناطق حفاظت شده استان قرار گرفت، 
اظهار کرد: اعمال مدیریت کنترل و حفاظت و واگذاری این جاذبه طبیعی بدون تایید 
شورای عالی محیط زیست امکان پذیر نیست .   بهمن ایزدی افزود: واگذاری منطقه 

حفاظت شده تنها با مصوبه شورای عالی محیط زیست که رئیس جمهور ریاست آن 
را عهده دار است، شدنی است. وی با ابراز تاسف از وضعیت سیما و منظر این جاذبه 
طبیعی در استان فارس عنوان کرد: در سایه بی توجهی متولیان امور، منطقه تنگ 
بستانک به  تخریب آن ناحیه و محل انباشت انواع زباله به دلیل حضور انبوه گردشگران 
غیر مسئول فراتر از ظرفیت آن منطقه شده در حالیکه هر مکانی ظرفیت مشخصی 
برای گردشگری دارد. این کویر شناس و فعال حوزه محیط زیست  با اذعان بر اینکه 
حضور حداکثری گردشگران در منطقه  تنگ بستانک “بهشت گمشده”  باعث تخریب 
گسترده محیط پیرامونی این جاذبه طبیعی شده، گفت: روند تخریب ها در منطقه 
یاد شده باعث تشدید هر ساله زیستگاه کم بدیل منطقه استحفاظی تنگ بستانک 
و رویشگاه های ارزشمند آن شده است. وی ادامه داد: در جریان روند واگذاری تنگ 
بستانک به میراث فرهنگی حتی اگر محیط زیست استان هم این موضوع را تایید 
کرده باشد، خلاف فاحش رخ داده است. در واقع در جریان تفکر واگذاری منطقه 
استحفاظی تنگ بستانک به  میراث فرهنگی و گردشگری عملکرد مدیریت حفاظت 

از زیستگاه ها و منابع ملی بسیار ضعیف است.
    تصميمات عجولانه منجر به  تشديد تعارض ها می شود

 در ادامه یکی دیگر از کنشگران حوزه محیط زیست در استان فارس با انتقاد از 
روند واگذاری مناطق حفاظتی محیط زیست اظهار کرد: ای کاش قبل از اتخاذ هر 
تصمیمی سطری از قانون مطالعه و یا حداقل از مشاوران مربوطه حدود و ضوابط حاکم 
بر مناطق را جویا شویم. سیروس زارع با بیان اینکه این تصمیمات و صحبت های 
خارج از چهار چوب و موازین، تاتیرات منفی بر ارتباط مردم خصوصاً حاشیه نشینان 
مناطق و متولیان امور اداره مناطق خواهد گذاشت، عنوان کرد: این تصمیمات منجر 
به تشدید تعارض ها شده و حفظ انفال را با چالش جدی مواجه خواهد کرد.  زارع با 
تاکید بر اینکه نباید جایگاه محیط زیست در استان را متزلزل کنیم، متذکر شد: با این 
اقدام دستگاهی که در معرض انواع چالش هاست و در مورد مناطق تحت مدیریتش 
نادیده گرفته می شود و از نظر چارت و رعایت قوانین در معادلات، اعتبار آن زیر سوال 
می رود و بدون اخذ مجوز و طی روال قانونی منطقه تحت مدیریت آن به دستگاهی 
بهره بردار واگذار می شود،جای سوال دارد. به گفته وی؛ لازم است از هر گونه اقدام 

شتابزده ، عجولانه و غیر کارشناسی در اجرای تصمیات تامل کرد.

تالاب کرچنگ قائمشهر و دیدنی های اطرافش
سرويس گردشگری

»کرچنگ« نام يکی از زيباترين تالاب های استان 
مازندارن است. اين تالاب در منطقه ای قرار گرفته که 
يک سمت آن به شاليزارهای روستای کرچنگ و اراضی 
زراعی آن و سمت ديگر آن به جنگل های سرسبز و 
انبوه منتهی می شود و تمامی اين مناطقی که در اطراف 
اين تالاب وجود دارند، باعث زيبايی هرچه بيشتر تالاب 
زيبای کرچنگ قائمشهر شده اند. اين تالاب زيبا دقيقاً 
همان جايی است که رؤيای شما را برآورده می کند و 
آنقدر شما را مجذوب زيبايی های خود می کند که فکر 

می کنيد در خوابی شيرين به  سر می بريد.
روستای کرچنگ، آب وهوایی معتدل و تاحدودی 
کوهستانی دارد که بسیار دلنشین است. یکی از 
دلایلی که هرساله گردشگران زیادی به این روستا سفر 
می کنند، همین آب وهوای فوق العاده و بی نظیر آن است 
که منجر به رویش انبوه درختان و پوشش گیاهی سبز 

این منطقه نیز شده است. روستای کرچنگ و تالاب 
معروف آن در تمام فصول سال زیبایی خاص خود 
را دارد؛ اما  اگر شما نسبت به سرما حساس هستید 
و مسافرت در هوای سرد برایتان دل چسب نیست، 
پیشنهاد می کنیم در فصول مساعد سال نظیر بهار و 
تابستان به این تالاب سفر کنید؛ زیرا روستای کرچنگ 
محیطی کوهستانی دارد و در نیمه دوم سال رو به سردی 
می رود. متأسفانه این تالاب امکانات رفاهی کمی دارد 
و فقط در قسمت جنگلی آن امکانات محدودی برای 
استفاده مسافران وجود دارد؛ اما می توانید از تفریحات 
مختلفی نظیر پیاده روی، کمپینگ، عکاسی و… در 

این مکان لذت ببرید.
   جاهای ديدنی اطراف تالاب کرچنگ

از آنجایی که روستای کرچنگ فاصله کمی با 
قائمشهر دارد، تمامی جاهای دیدنی قائمشهر به این 
تالاب زیبا نزدیک است. اگر قصد رفتن به روستای 
کرچنگ را دارید، بهتر است با جاهای دیدنی نزدیک به 
آن نیز آشنا شوید تا بتوانید یک تیر و چند نشان بزنید.

یکی از بهترین جاهای دیدنی قائمشهر، سد زمزم 
است. سد زمزم یا سد برنجستانک در حد فاصل 
قائمشهر به تهران )با فاصله ۸ کیلومتر از قائمشهر( 
و در روستای برنجستانک است. طول این سد ۲۴۲ 
متر، عرض آن ۱۰ متر و ارتفاع آن ۳۲ متر است. اطراف 
این سد محیطی جنگلی و جذاب دارد که با نام دهکده 
گردشگری برنجستانک شناخته می شود و همه ساله 

گردشگران زیادی را به خود جذب می کند.
همچنین جنگل کوتنا از نزدیک ترین جاهای دیدنی 
قائمشهر به تالاب کرچنگ است؛ زیرا برای رفتن به 
روستای کرچنگ باید از مسیر روستای کوتنا عبور کنید. 
چه چیزی بهتر از اینکه با یک تیر دو نشان بزنید؟ شما 
می توانید در مسیر خود از جاذبه های این جنگل لذت 
ببرید سپس مسیر خود را به سمت تالاب ادامه دهید. 
جنگل کوتنا به معنی کوه تنهاست و در روستایی به 
همین نام قرار گرفته است. به علاوه جاده این جنگل 
سرشار از شالیزارها و دشت های زیباست که زیبایی 
تصویرشان برای همیشه در ذهنتان ثبت خواهد شد.

پارک جنگلی زیبای تلار نیز در کنار رودخانه تلار و 
در ورودی غربی شهر قائمشهر قرار دارد. درختان بلند 
قامت و سربه فلک کشیده این پارک، قدمت دیرینه پارک 
جنگلی تلار را نشان می دهند. پیشنهاد می کنیم اگر 
به قائمشهر و دیدن تالاب روستای کرچنگ می روید، 
حتماً از این پارک جنگلی زیبا و آرامش وصف ناپذیر 

آن نیز استفاده کنید.
مقبره سید ابوصالح هم از معدود اماکن گردشگری 
تاریخی موجود در قائمشهر است. در دیوارهای بیرونی 
مقبره اشکال هندسی و سرو های تجریدی نقش بسته 
است و در ورودی آن نیز دری چوبی با کنده کاری هایی 
زیباست. تاریخ کتیبه موجود در این مقبره به سال 

۱۳۲۴ هجری قمری است.
   مسير دسترسی

برای دسترسی به تالاب کرچنگ قائمشهر باید 
از مسیر روستای ساروکلا و سپس روستای کوتنا به 
سمت روستای کرچنگ بروید. این تالاب درست در 
همین روستا ودر احاطه جنگل ها و شالیزارها قرار دارد.

  Tourism service  
Dastir beach is located in Parsian city in Hormozgan province. This 

beautiful beach and its beautiful nature is located next to the Persian Gulf 
and near the port city of Parsian with its unique beaches. Dastir beach is 
known as a popular tourist destination and attracts many tourists with 
its special natural and cultural attractions.“Dastir” is the place where 
eagle-nosed turtles live and spawn, and it is one of the most pristine 
and beautiful beaches in the world, the length of the beach is nearly 6 
kilometers, and there are gardens and the Red Kelat peak, which has 
been the residence of sheikhs and rulers of the region for a long time. 
“Dastir” beach has other names such as Parsian and Dashti. This area 
brings a combination of natural beauty with a wide sandy beach, very 
clear and calm water, and green and forested hills around. This beach 
provides a relaxing and wonderful environment for relaxing, beach 
walking, swimming, fishing and water related activities.One of the 
most beautiful and famous areas of Parsian “Dastir” beach is the shell 
gap. The way to reach Sadafi gap is a dirt and difficult road that leads 
from Dashti village to the south.

ساحل »دَستير« در شهر پارسيان و در استان هرمزگان قرار دارد. اين ساحل زيبا و طبيعت 
زيبای آن در کنار خليج فارس و در نزديکی شهر بندری پارسيان با سواحل بی نظيرش واقع 
شده است. ساحل »دَستير« به عنوان يک مقصد توريستی محبوب شناخته می شود و با 
جذابيت های طبيعی و فرهنگی خاص خود، گردشگران بسياری را به سوی خود جذب می کند.

»دَستیر« محل زندگی و تخم ریزی لاک پشت های پوزه عقابی می باشد و از بکر ترین و زیباترین 
سواحل دنیا است که طول ساحل نزدیک به ۶ کیلومتر می باشد و باغ ها و قله کلات سرخ که از دیرباز 
محل زندگی شیوخ و حاکمان منطقه بوده است. ساحل »دَستیر«، نام های دیگری مثل پارسیان 
و دشتی نیز دارد. این منطقه با ساحلی شنی و پهناور، آبی بسیار صاف و آرام و نیز داشتن تپه های 
سبز و جنگلی در اطراف، ترکیبی از زیبایی های طبیعی را به ارمغان می آورد. این ساحل یک محیط 
آرامش بخش و شگفت انگیز برای استراحت، پیاده روی در ساحل، شنا، ماهیگیری و تفریحات مرتبط 
با آب فراهم می کند.یکی از زیباترین و معروف ترین مناطق ساحل »دَستیر« پارسیان، شکاف صدفی 
است. مسیر رسیدن به شکاف صدفی جاده ای خاکی و صعب العبوری است که از روستای دشتی به 

سمت جنوب منتهی می شود.

ساحل شگفت انگيز دَستير

Amazing Dastir Beach

IranTourism

آثار تاریخی سیستان و بلوچستان در آغوش پر فشار سیل
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